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PROTOKÓŁ NR XVII/20 

XVII zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2018-2023 

8 czerwca 2020 roku, godz.11°° 

 

sesja Sejmiku Województwa Lubuskiego w trybie zdalnym 

Urząd Marszałkowski Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze 

 

 

Punkt 1. 

Otwarcie obrad XVII zwyczajnej sesji Sejmiku. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Otwieram XVII zwyczajną 

sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2018-2023. Sesja odbywa się w trybie zdalnym. 

Serdecznie witam uczestniczących w dzisiejszej sesji: Radnych Województwa Lubuskiego oraz Zarząd 

Województwa Lubuskiego, z Marszałkiem Województwa, Panią Elżbietą Anną Polak na czele. Witam 

Pana Karola Zielińskiego – Dyrektora Biura Wojewody Lubuskiego, obecnego w trybie zdalnym  

na naszej sesji. Witam Pana Marka Działoszyńskiego – Prezesa Zarządu Szpitala Uniwersyteckiego  

w Zielonej Górze, również w trybie zdalnym jest obecny. Witam Pana Jerzego Ostroucha – Prezesa 

Samodzielnego Publicznego Szpitala Wojewódzkiego w Gorzowie Wielkopolskim. Witam Pana 

Gwidona Makarowicza – Prezesa Samorządowego Kolegium Odwoławczego w Zielonej Górze. Witam 

Pana Przemysława Kledzika – Prezesa Samorządowego Kolegium Odwoławczego w Gorzowie 

Wielkopolskim. Witam Pana Pawła Tondera – Dyrektora Zarządu Dróg Wojewódzkich w Zielonej Górze. 

Witam Pana Łukasza Hudziaka – Wicedyrektora ds. rynku pracy i doradztwa zawodowego 

Wojewódzkiego Urzędu Pracy w Zielonej Górze. Witam Dyrektorów Departamentów Urzędu 

Marszałkowskiego Województwa Lubuskiego. Witam przedstawicieli prasy, radia, telewizji 

Województwa Lubuskiego i wszystkich Państwa, którzy oglądają sesję. Szanowni Państwo informuję, 

że na podstawie art. 21 ust. 1a ustawy o samorządzie województwa, obrady Sejmiku Województwa  

są transmitowane i utrwalane za pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. Nagranie obrad jest 
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udostępnione w Biuletynie Informacji Publicznej i na stronie internetowej samorządu województwa. 

Szanowni Państwo, chciałabym rozpocząć dzisiejszą sesję od szczególnego jubileuszu. Otóż nasz 

kolega, Radny Edward Jan Fedko równo 30 lat temu – 8 czerwca 1990 roku – objął stanowisko 

Burmistrza Trzciela i tak zaczęła się jego praca w samorządzie, a teraz dobiega końca w związku  

z przejściem na emeryturę. Panie Radny Edwardzie, Pani Marszałek, bardzo proszę o podejście tutaj, 

bliżej mnie, będzie nas widać, wszyscy radni będą mogli zobaczyć. Szanowni Państwo, jest z nami Pan 

Edward Fedko, któremu chcemy – w imieniu Państwa również – złożyć serdeczne życzenia  

i gratulacje. 30 lat pracy w samorządzie, to rzeczywiście piękny jubileusz. Chcielibyśmy podziękować, 

pogratulować i życzyć dalszych sukcesów, nie tylko tych zawodowych, ale przede wszystkim 

osobistych. Panie Edwardzie, ponieważ staraliśmy się przekazać jak najbardziej i Pana osobowość,  

i Pana zapał w pracy, w samorządzie, dlatego też postanowiliśmy w sposób szczególny uczcić ten 

jubileusz i na Pana ręce złożyć ten obraz – Marszałek Edward Fedko, z odznaczeniami, chlubnymi 

odznaczeniami, które są na rzecz naszego województwa. Panie Edwardzie, to portret dla Pana. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Dziękuję ślicznie. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Również ode mnie sto lat i dalej nam 

panuj tutaj w samorządzie jak najdłużej. Uczymy się wzajemnie, razem współpracujemy i będziemy 

współpracować z pewnością. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak wraz z Marszałkiem 

Województwa Lubuskiego Elżbietą Anną Polak składają gratulacje oraz wręczają portret, dyplom  

i kwiaty.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Dziękuję bardzo. Szanowna Pani 

Przewodnicząca, Szanowna Pani Marszałek, Szanowni Państwo, Koleżanki i Koledzy Radni, jest  

mi bardzo miło, że pamiętaliście o tej rocznicy, bo to dokładnie 8 czerwca 1990 roku zostałem wybrany 

na funkcję Burmistrza Trzciela. Tę funkcję pełniłem przez dwie kadencje czyli 8 lat, po czym rzuciło 

mnie na wody samorządu województwa i w tym samorządzie jestem od samego początku,  

od tworzenia. To były naprawdę trudne, ale piękne czasy, kiedy praktycznie nie wiedzieliśmy co to jest 

ten nowy samorząd, kiedy musieliśmy budować od podstaw wszystkie struktury, kiedy musieliśmy robić 

ewidencję mienia komunalnego i go w trybie prawnym skomunalizować, co było strasznie trudne. Były 

pierwsze decyzje dotyczące ważnych inwestycji dla mojego Trzciela i gminy. W tym miejscu również 
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bardzo serdecznie dziękuję wszystkim moim współpracownikom z Urzędu Miejskiego w Trzcielu, ale 

przede wszystkim mieszkańcom miasta i gminy, że ten czas mogliśmy – w mojej  ocenie – spożytkować 

właściwie, a jestem przekonany, że to poparcie, które u Państwa mam w dalszym ciągu, świadczy  

o tym, że nie zapominam o was i na pewno nie będę zapominał, wręcz odwrotnie, pilnuję interesu 

również gminy i powiatu międzyrzeckiego. Także jeszcze raz Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, 

serdecznie dziękuję. A ten obraz, to już normalnie… 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Ale czy jesteś zadowolony? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Bardzo, bardzo jestem zadowolony. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Podobieństwo uderzające. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Na pewno znajdzie miejsce w moim 

skromnym domu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Jeszcze raz serdecznie 

gratulujemy. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Dziękuję ślicznie. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo Radni,  

z okazji tego jubileuszu i Dnia Samorządu Terytorialnego, na moje ręce wpłynęły życzenia  

i podziękowania dla Państwa od Pani Krystyny Sibińskiej – Posła na Sejm i Pana Dariusza 

Jarocińskiego – Wójta Gminy Maszewo, za długoletnią pracę i zaangażowanie na rzecz naszego 

województwa.  

Szanowni Państwo, otrzymaliście Państwo maila z danymi dostępu do zdalnego systemu  

do głosowania. Dziś, podczas sesji, sprawdzanie obecności i głosowania, odbędą się przy 

wykorzystaniu zdalnego systemu. Przy sprawdzaniu obecności, po prawej stronie w Państwa oknie, 

będzie opcja wyboru „za”. Klikając w to pole, potwierdzicie Państwo swoją obecność na sesji. Proszę, 

aby do zdalnego systemu do głosowania zalogować się tylko na jednym urządzeniu i tylko w jednym 

oknie. Nie można dublować połączeń do systemu. Sposób głosowania wyjaśnię później. Bardzo proszę, 

aby w czasie sesji Sejmiku nie wylogowywać się z systemu do głosowania i platformy wideokonferencji,  
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bo zakłóca to prowadzenie obrad. Szanowni Państwo Radni, przechodzimy do sprawdzenia obecności. 

Proszę przejść do okna, w którym mają Państwo otwarty system do głosowania. Rozpoczynam 

sprawdzanie obecności. Proszę kliknąć w pole „za”. Nie mamy potwierdzenia obecności Pana 

Tadeusza Ardelli, Pana Łukasza Mejzy. Panowie jesteście z nami? Nie ma. Stwierdzam, że na stan  

30 Radnych Województwa Lubuskiego, na sesji w trybie zdalnym obecnych jest 24 radnych, wobec 

czego Sejmik władny jest do podejmowania prawomocnych uchwał. Mamy informację, że pozostali nie 

mogą się zalogować. Jest pytanie do Państwa Radnych: proszę zagłosować za pomocą systemu  

do głosowania – „za/przeciw/wstrzymuję się”, czy przerwiemy na 10 minut, wyłączymy system  

i spróbujemy zalogować te osoby, które w tej chwili nie mogą się zalogować? Jeżeli Państwo jesteście 

za tym, aby zrobić 10 minut przerwy dla tych, którzy mają problem z logowaniem się i ponownym 

podłączeniem do systemu, to bardzo proszę wyrazić swoje stanowisko za pomocą właśnie tego okna 

„za/przeciw/ wstrzymuję się”. Szanowni Państwo, ponieważ wszyscy obecni, poza Panią Aleksandrą 

Mrozek, która wstrzymała się od głosu, zagłosowali, żeby zrobić tę przerwę, zatem ogłaszam 10 minut 

przerwy. 

22 radnych za, 0 przeciw, 1 wstrzymał się od głosowania. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

 

przerwa 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Wznawiam obrady. Patrząc 

na Pana Zbigniewa Kościka i na Panią Marię Jaworską – dyrektorów liceów, a dzisiaj maturzyści mają 

przed sobą ważny egzamin, w imieniu wszystkich radnych życzę powodzenia. Dzisiaj się zaczęło, 

jeszcze kolejne dni, potem dowiemy się jakie były tematy. Szanowni Państwo, przechodzimy  

do sprawdzania obecności. Proszę przejść do okienka, w którym mają Państwo otwarty system  

do głosowania. Rozpoczynam sprawdzanie obecności. Proszę kliknąć w pole „za”, jeśli jesteście 

Państwo obecni. 23 radnych obecnych na sesji, wobec czego Sejmik władny jest do podejmowania 

prawomocnych uchwał. Jeszcze raz chciałam poinformować, że protokół z XVI sesji Sejmiku 

Województwa Lubuskiego został umieszczony na serwerze dla Państwa Radnych. Protokół przyjmiemy 

w końcowej części obrad. 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 
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Punkt 2. 

Przyjęcie porządku obrad sesji. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, 

przystępujemy do uchwalenia porządku obrad XVII sesji Sejmiku. Panie i Panowie Radni, otrzymaliście 

Państwo zaproszenie na sesję wraz z porządkiem obrad. Na wniosek Zarządu Województwa 

Lubuskiego, proponuję rozszerzenie porządku obrad o: 

• punkt 16a – Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Gminie Kożuchów prowadzenia części 

zadania publicznego w zakresie dróg publicznych – druk na 274/20, 

• punkt 16b – Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Gminie Sława prowadzenia części zadania 

publicznego w zakresie dróg publicznych – druk nr 275/20, 

• punkt 16c – Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Gminie Sława prowadzenia części zadania 

publicznego w zakresie dróg publicznych – druk nr 276/20, 

• punkt 16d – Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Gminie Nowogród Bobrzański prowadzenia 

części zadania publicznego w zakresie dróg publicznych – druk nr 277/20, 

• punkt 16e – Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Powiatowi Słubickiemu prowadzenia części 

zadania publicznego w zakresie dróg publicznych – druk nr 278/20, 

• punkt 18a – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Gminie Zbąszynek pomocy finansowej – druk 

nr 279/20, 

• punkt 18b – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Miastu Żary pomocy finansowej – druk  

nr 280/20, 

• punkt 18c – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Miastu Gorzów Wielkopolski pomocy 

finansowej – druk nr 281/20. 

Materiały i projekty uchwał, będące przedmiotem sesji, dostępne są dla Państwa na serwerze. 

Szanowni Państwo, przypomnę, że chęć zabierania głosu wyrażają Państwo poprzez podniesienie ręki  

i trzymanie jej uniesionej do odwołania przeze mnie. Musimy zanotować kto z Państwa wyraża chęć 

zabrania głosu. Udzielenie głosu może nie być zgodne z kolejnością Państwa zgłoszenia. Moment 

przydzielenia głosu może potrwać chwilę, gdyż na liście platformy wideokonferencji nie ma możliwości 

ułożenia Państwa nazwisk alfabetycznie, a więc proszę o cierpliwość i wyrozumiałość. Zabrać głos 

mogą Państwo dwukrotnie w jednej sprawie. Czas jednej wypowiedzi to maksymalnie 4 minuty.  

Na ekranie będzie licznik, który będzie odmierzał czas. Czy mają Państwo pytania, uwagi  

do proponowanego porządku obrad sesji? Nie ma zgłoszeń. Jeżeli chodzi o głosowanie, to wygląda  
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to następująco, przypominam: w momencie zarządzenia przeze mnie głosowania, po lewej stronie  

w Państwa oknie wyświetlać się będzie temat, który będziemy głosować. Natomiast po prawej stronie 

podświetlą się pola wyboru: „za/przeciw/wstrzymuje się”. Proszę kliknąć w odpowiednie pole oddając 

głos. Przechodzimy, Szanowni Państwo, do głosowania. 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 16a – Podjęcie uchwały w sprawie 

powierzenia Gminie Kożuchów prowadzenia części zadania publicznego w zakresie dróg publicznych – 

druk na 274/20. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 16a, proszę 

podnieść rękę i kliknąć wybrane pole.  

24 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony o punkt 16a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 16b – Podjęcie uchwały w sprawie 

powierzenia Gminie Sława prowadzenia części zadania publicznego w zakresie dróg publicznych – druk 

nr 275/20. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 16b, proszę podnieść 

rękę i kliknąć pole. Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 

24 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony o punkt 16b. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 16c – Podjęcie uchwały w sprawie 

powierzenia Gminie Sława prowadzenia części zadania publicznego w zakresie dróg publicznych – druk 

nr 276/20. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 16c, proszę podnieść 

rękę i kliknąć pole. Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 

23 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony o punkt 16c. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 16d – Podjęcie uchwały w sprawie 

powierzenia Gminie Nowogród Bobrzański prowadzenia części zadania publicznego w zakresie dróg 

publicznych – druk nr 277/20. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 

16d, proszę podnieść rękę. Kto przeciw, proszę podnieść rękę. Kto się wstrzymał, proszę podnieść 

rękę. 
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24 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony o punkt 16d. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 16e – Podjęcie uchwały w sprawie 

powierzenia Powiatowi Słubickiemu prowadzenia części zadania publicznego w zakresie dróg 

publicznych – druk nr 278/20. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 

16e, proszę podnieść rękę. Kto się wstrzymał? Kto jest przeciw? 

24 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony o punkt 16e. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 18a – Podjęcie uchwały w sprawie  

udzielenia Gminie Zbąszynek pomocy finansowej – druk nr 279/20. Kto z Państwa Radnych jest za 

rozszerzeniem porządku obrad o punkt 18a, proszę podnieść rękę. Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 

21 radnych za, 0 przeciw, 3 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony o punkt 18a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 18b – Podjęcie uchwały w sprawie  

udzielenia Miastu Żary pomocy finansowej – druk nr 280/20. Kto z Państwa Radnych jest  

za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 18b, proszę podnieść rękę. Kto jest przeciw? Kto się 

wstrzymał? 

22 radnych za, 0 przeciw, 3 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony o punkt 18b. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad sesji o punkt 18c – Podjęcie uchwały w sprawie  

udzielenia Miastu Gorzów Wielkopolski pomocy finansowej – druk nr 281/20. Kto z Państwa Radnych 

jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 18c, proszę podnieść rękę. Kto jest przeciw? Kto się 

wstrzymał? 

22 radnych za, 0 przeciw, 3 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji został rozszerzony o punkt 18c. 
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Wynik głosowania stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

 

Porządek obrad sesji Sejmiku, wraz z przegłosowanymi zmianami, poddaję pod głosowanie. Kto  

z Państwa Radnych jest za przyjęciem porządku obrad, wraz z przegłosowanymi zmianami, proszę 

podnieść rękę. Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 

24 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad sesji, wraz z przegłosowanymi zmianami, został 

przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

Rozszerzony porządek obrad stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

Punkt 3. 

Informacja o złożonych interpelacjach i zapytaniach. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, tak jak 

ustaliliśmy poprzednio z Przewodniczącymi Klubów, interpelacje i zapytania złożyliście Państwo na 

piśmie i przesłaliście do Biura Sejmiku. W okresie międzysesyjnym do Biura Sejmiku, do dnia 5 czerwca 

wpłynęły trzy interpelacje i trzy zapytania Pani Małgorzaty Barbary Gośniowskiej-Koli. 7 maja wpłynęły 

trzy zapytania od Pani Aleksandry Mrozek. 14 maja wpłynęły trzy zapytania Pana Łukasza Mejzy.  

25 maja wpłynęły trzy zapytania Pani Zofii Alicji Dajczak. Dnia 1 czerwca wpłynęła jedna interpelacja 

Pana Bogusława Motowidełko. 1 i 2 czerwca wpłynęło jedno zapytanie i jedna interpelacja Pani Beaty 

Katarzyny Kulczyckiej. Wpłynęły również interpelacje: od Pani Radnej Małgorzaty Paluch-Słowińskiej – 

dwie interpelacje, od Pana Radnego Sławomira Kowala – dwie interpelacje, od Pana Zbigniewa 

Kołodzieja – dwie, od Pana Grzegorza Potęgi – trzy interpelacje, Pan Kazimierz Łatwiński złożył dwie 

interpelacje. 

 

Interpelacje i zapytania złożone na piśmie w dniu sesji stanowią załącznik nr 14 do protokołu. 

 

Punkt 4. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Informacje te zostały 

umieszczone w materiałach na serwerze dla Państwa Radnych. Pani Marszałek nie będzie omawiała 
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informacji podczas dzisiejszej sesji, ale mają Państwo możliwość zadawania pytań. Czy mają Państwo 

pytania dotyczącej przedstawionej przez Zarząd informacji o pracach Zarządu Województwa? Proszę  

o zgłoszenia. Pan Jerzy Wierchowicz, bardzo proszę. 

 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 15  

do protokołu. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: Witam Państwa. 

Mam pytanie bieżące odnośnie działalności Zarządu, Pani Marszałek w walce z pandemią w naszym 

województwie. Czy jesteśmy przygotowani do ewentualnego nawrotu pandemii, co ponoć ma nastąpić 

w okresie jesiennym, czy mamy odpowiednią ilość środków zabezpieczających, czy też będziemy 

jednak jeszcze się przygotowywać? Jak wygląda ta sytuacja w oczekiwaniu na ewentualne nawroty 

pandemii, które mają nastąpić jesienią, we wrześniu? Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pani 

Marszałek, ja bym jeszcze też udzieliła głosu najpierw Panu Kazimierzowi Łatwińskiemu i prosiłabym 

Panią Marszałek wtedy o zabranie głosu. Mamy zgłoszenie od Pana Kazimierza Łatwińskiego, bardzo 

proszę, Pan Kazimierz Łatwiński. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: Dzień dobry Państwu. Chciałem zapytać 

Panią Marszałek i Panów Członków Zarządu czy zapoznali się z informacją Pana Dyrektora NFZ 

Lubuskiego Piotra Brombera. Dyrektor Lubuskiego NFZ tłumaczy – tu cytuję z mediów – „że przez 

ostatnie 3 miesiące do lubuskich szpitali covidowych wpłynie z funduszu aż 14 mln zł, z czego 9,2 mln zł 

za samą gotowość do działania zwalczającego koronawirusa. Szpital w Gorzowie dostanie za gotowość 

2,9 mln zł, a w Zielonej Górze 1,9 mln zł. Lecznica w Torzymiu otrzyma ponad 1 mln 600 tys. zł, a miała 

do końca kwietnia dwóch pacjentów. Trudno więc tu mówić o krzywdzie. To bardzo duże kwoty. Szpitale 

zyskiwały na epidemii, takie są fakty” – mówi Bromber. A teraz od siebie chciałem dodać, jako radnego 

– ta wypowiedź Dyrektora Brombera odnosiła się do działań związanych z pandemią, natomiast 

oczywiście, że są ogromne potrzeby szpitali tych, gdzie organem prowadzącym jest województwo i tych 

innych szpitali w naszym województwie, dotyczące wszelakich potrzeb wyposażenia, chociażby szpital 

w Zielonej Górze, w Sulechowie, w Nowej Soli, ale dotyczy to praktycznie wszystkich szpitali w naszym 

województwie. Ta wypowiedź odnosi się do sytuacji związanej z koronawirusem i czy Państwo już 

zapoznali się dlatego, że Dyrektor Bromber wypowiadał się dzisiaj rano na ten temat. Dziękuję. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Mamy 

jeszcze pytanie od Pani Anny Synowiec, nie mam już tutaj więcej zgłoszeń, także ja jeszcze oddam głos 

Pani Annie Synowiec. Bardzo proszę. 

 

Ze względu na problemy techniczne Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta 

Harężlak, na podstawie rozmowy telefonicznej z Radną Województwa Lubuskiego Anną Synowiec, 

przedstawiła pytanie Radnej. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Przekazuję pytanie 

skierowane przez Panią Anię: chodzi o przedstawienie sytuacji szpitali, ponieważ nie były wykonywane 

planowe zabiegi i nie działały też w pełni wszystkie poradnie – jaka jest sytuacja finansowa szpitali? Nie 

mamy już zgłoszeń, zatem oddaję głos Pani Marszałek Elżbiecie Annie Polak. Bardzo proszę. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Dzień dobry Państwu, Pani 

Przewodnicząca, Koleżanki i Koledzy Radni, Drodzy Goście. Proszę Państwa, odpowiadając  

na interpelację Pana Radnego Jerzego Wierchowicza, wirusolodzy zapowiadają powrót pandemii 

jesienią, widzimy również w Polsce już w tej chwili duży wzrost zachorowań, aczkolwiek w regionie 

lubuskim stan epidemiologiczny nie jest zły. Według informacji z 7 czerwca mamy 126 zakażonych,  

11 osób jest hospitalizowanych, 170 osób jest na kwarantannie. Środki ochrony osobistej przekazujemy 

sukcesywnie do naszych szpitali. Szpitale dysponują wszystkimi środkami, to są kombinezony, maski, 

gogle, rękawice. My staramy się zaopatrywać szpitale w miarę potrzeb. Nie przekazujemy natychmiast 

wszystkiego co mamy, mając właśnie na uwadze możliwość nawrotu zagrożenia jesienią. W tej chwili 

mamy tutaj na Sali Kolumnowej jeszcze ponad 34 tys. kombinezonów, 61 tys. masek tych 

wysokospecjalistycznych, chirurgicznych 100 tys., gogli 24 tys. i rękawic, które są najbardziej potrzebne 

w tej chwili 122 tys. Również szpitale raportują nam jakie posiadają środki ochrony osobistej, nie tylko  

z tego naszego zaopatrzenia samorządu lubuskiego, ale również z rządowego. Także tak, jak Pan 

Radny sugeruje, mamy to na uwadze i jesteśmy w gotowości. Odpowiadając na pytanie Pana Radnego 

Łatwińskiego: czy zapoznaliśmy się  z odpowiedzią Pana Dyrektora Lubuskiego Oddziału Narodowego 

Funduszu Zdrowia – tak, nie tylko dzisiaj rano, również w sobotnim wydaniu internetowym Gazety 

Wyborczej jest szeroki komentarz Dyrektora Lubuskiego Oddziału nie zgadza się ze stanowiskiem 

Zarządu Województwa, nie tylko Zarządu, również naszych dyrektorów, którzy sygnalizują zagrożenie  

i straty związane z korektą ryczałtów. I chcę powiedzieć, że rozmawiałam też z Dyrektorem Funduszu 

na ten temat w piątek rano, zanim podjęliśmy stanowisko i mam nadzieję, że – Pan Dyrektor zresztą  
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o tym mówił – posłucha stanowiska Zarządu i wydłuży czas rozliczenia ryczałtu do końca roku, 

ponieważ w tym stanowisku o to nam chodzi. Nie zgadzamy się z korektą ryczałtu wstecz za miesiąc 

maj, ponieważ szpitale postawione w stan gotowości nie miały szansy na wykonanie planowych 

zabiegów. Chcemy, żeby Narodowy Fundusz Zdrowia dał szansę szpitalom rozliczenia tych ryczałtów 

do końca roku. Te korekty są wielkim zagrożeniem, ponieważ straty w szpitalach pokrywać musi 

samorząd lubuski i my musimy reagować na bieżąco. Natomiast nie zgadzam się z opinią Dyrektora, 

który twierdzi, że szpitale zyskały w tym czasie, miały podwójne finansowanie. Tak, potwierdzam – 

miały finansowanie za gotowość, ale te środki były przeznaczone na walkę z koronawirusem, czyli: 

rewolucyjne wręcz zmiany organizacyjne na oddziałach, większe wynagrodzenia, więcej dyżurów  

w związku ze stanem gotowości, wykonywanie dodatkowych procedur związanych z pandemią.  

To, że mamy mało wykryć zakażeń, nie mamy w ogóle wypadków śmiertelnych, to jest dowód  

na bardzo dobrą organizację pracy we wszystkich szpitalach postawionych w stan gotowości. Drugie 

źródło finansowania to jest ryczałt. Ryczałt jest za wykonywanie wszystkich procedur, poza leczeniem 

koronawirusa. Ten ryczałt nie mógł być w pełni wykonany, ponieważ niezależnie od woli szpitali, 

planowe wszystkie zabiegi, planowe procedury zostały wstrzymane. Dajmy więc szansę tym wszystkim 

jednostkom, naszym lecznicom, nie tylko, dla których organem prowadzącym jest samorząd 

województwa, ale takie problemy zgłaszały również inne szpitale postawione w stan gotowości – dajmy 

im szansę na nadrobienie strat. Korekty sięgają do 20%. Zostały naliczone z mocą wstecz. Szpitale 

otrzymały 1 czerwca, z mocą od 1 maja, czyli prawo nie powinno działać wstecz. Jeżeli będzie 

wydłużony okres rozliczenia, to jestem przekonana, że szpitale nadrobią te straty. Jeżeli chodzi  

o pytanie Pani Radnej Ani Synowiec: faktycznie trzeba powiedzieć, że Narodowy Fundusz Zdrowia 

wypłacał ryczałt zaliczkowo tak, jak o to prosiliśmy, również w naszych stanowiskach zabiegaliśmy.  

To lubuskie też było inicjatorem wprowadzenia tej zasady, 1/12 miesięcznie. To pozwoliło na poprawę 

płynności finansowej w szpitalach. I tu się zgadzam z Dyrektorem naszego Lubuskiego Oddziału 

Narodowego Funduszu Zdrowia, ale niezależnie od tego nie zgadzam się z obcinaniem i z korektą 

ryczałtów. W mojej ocenie, w ocenie Zarządu Województwa, jest to nieuzasadnione, ponieważ rok 

rozliczeniowy trwa i powinniśmy dać szansę szpitalom na wykonanie w pełni tych ryczałtów, zwłaszcza, 

że będzie to również miało wpływ na kontrakty w przyszłym roku. Stan wykonania tegoroczny jest 

podstawą do kontraktowania w przyszłym roku. Dzisiaj mamy również ocenę sytuacji finansowej  

w naszych jednostkach w kolejnym punkcie, więc może na tym poprzestanę, a jeżeli będą jeszcze 

szczegółowe pytania dotyczące stanu finansów w naszych jednostkach, to w tym punkcie, gdy Prezesi 

będą składać informacje, będziemy mogli odpowiadać na Państwa pytania bardziej szczegółowo. 

Dziękuję bardzo. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Jeszcze 

pytanie ma Pani Anna Chinalska. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Dziękuję bardzo. Pani Przewodnicząca, Pani 

Marszałek, po części w międzyczasie, jak złożyłam akces o zapytanie, otrzymałam odpowiedź od Pani 

Marszałek na temat zaopatrzenia w sprzęt szpitali powiatowych, które teraz rozpoczęły walkę  

z covidem, ponieważ w szpitalu, w powiecie krośnieńskim teraz rozpoczęły się zachorowania, w ogóle 

14 osób w powiecie uległo zakażeniu. I mam jakby tu odpowiedź Pani Marszałek na ten temat,  

że sukcesywnie też ten szpital będzie otrzymywał wszystkie zabezpieczenia przed rozprzestrzenianiem 

się choroby. Czyli tutaj w tej części dziękuję za odpowiedź Pani Marszałek i trzymamy za słowo,  

że szpitale powiatowe sukcesywnie będą dosprzętawiane. A druga sprawa dotyczy omawianej też  

i dzisiaj tu poruszonej przez Państwa Radnych, i Panią Marszałek sytuacji zabrania części ryczałtu.  

Ja dodam jako Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych, że z punktu widzenia 

pacjentów Województwa Lubuskiego, którzy nie mogli uzyskać zabiegów planowych w czasie tego 

covidu, jest to po prostu sytuacja niepokojąca – zabranie ryczałtu – bo pacjenci czekają i oni liczą  

na te zabiegi planowe, które się nie odbyły. Czyli będziemy mieli większe jeszcze kolejki, bo to w tym 

liście nie zostało poruszone. Także ja jeszcze tu zwracam się do Pana  Brombera z NFZ-tu, żeby 

przeanalizować i nie zabierać pieniędzy z naszych szpitali. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, mamy 

jeszcze kolejne zgłoszenia. Pozwólcie Państwo jednak, że ja najpierw zwrócę się do Pana Mirosława 

Marcinkiewicza, który ma dzisiaj wyraźne problemy. Proszę, żeby Pan mnie nie obarczał winą  

za wszystko, bo też to jest absolutnie nieuzasadnione. Proszę próbować się logować. My też jesteśmy  

z Panem w kontakcie, także tutaj ze swojej strony zrobimy wszystko, żeby Pan nie miał tych trudności. 

Bardzo proszę Pana Marka Surmacza o zabranie głosu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Witam Państwa, dzień dobry. Pani 

Marszałek, jaki jest powód takiego alarmistycznego traktowania tej sprawy? Negocjacje skomplikowane, 

bo kwestie rozliczeń finansowych pomiędzy jednostkami służby zdrowia nie są łatwymi, dla 

przeciętnego obywatela w szczególności, jaki jest powód występowania z listem otwartym  

do Wojewody, poza nadaniem temu wydźwięku ściśle politycznego, związanego z kampanią wyborczą, 

żeby kogoś tu grzebnąć, kopnąć, ewentualnie jakieś negatywne uwagi przekierować? Wiemy o tym, 

każdemu z nas na tym zależy i z doświadczeń bieżących wynika to jednoznacznie – sprawy rozliczeń 
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na bieżąco są regulowane w sposób niezakłócony. Nieracjonalnym byłoby przypuszczenie,  

że ostateczne rozliczenia nie będą bilansowane w skali roku. Natomiast wbijanie się z propagandą 

jakąś polityczną na pewno temu wszystkiemu szkodzi, a nie pomaga. Takie jest moje zdanie, dlatego 

pytam o motywację, poza tymi oczywistymi, bo już raz Pani o pomoc na wstępie całej akcji covidowskiej 

występowała do Ministra Obrony Narodowej, czy w ogóle do członków rządu na Facebooku, więc ten 

obyczaj nie jest nowym zupełnie. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Zanim 

oddam głos Pani Marszałek, mamy zgłoszenie jeszcze Pani Beaty Kulczyckiej, bardzo proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Witam Państwa. Pani Marszałek, 

ponieważ z ust wypowiedzi mojej przedmówczyni, Pani Radnej Chinalskiej, padło, że pozostałe szpitale 

powiatowe też mogą liczyć na wsparcie, ja chciałam prosić o jednoznaczną odpowiedź: czy w ramach 

projektu własnego Urzędu Marszałkowskiego szpitale powiatowe, te niecovidowe, mogą liczyć na 

dosprzętowienie, mogą liczyć na jakiekolwiek inne wsparcie? Poza tym mam pytanie: ponieważ dzisiaj 

odchodzi się od szpitali jednoimiennych jako podstawowego trybu zabezpieczenia, proszę powiedzieć 

czy Państwo, jako Urząd Marszałkowski, przewidujecie modyfikację projektu własnego, chociażby  

z pomysłem na dosprzętowienie i doposażenie pozostałych szpitali? Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę Pani Marszałek. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Bardzo dziękuję. Panią Radną Chinalską 

pragnę zapewnić, że środki ochrony osobistej przekazujemy dla wszystkich jednostek, które się do nas 

o to zgłaszają, również Dom Opieki Społecznej uzyskał takie środki, również wojsko, również służby 

celne i inne instytucje, które nie posiadały, a potrzebowały w swojej służbie publicznej środków ochrony 

osobistej. Pani Radna również pyta się o korekty ryczałtów. Też było to przedmiotem posiedzenia 

Komisji Zdrowia. Komisja Zdrowia pozytywnie zaopiniowała stanowisko Zarządu w tej sprawie.  

I nawiązując również do odpowiedzi dla Pana Radnego Surmacza: jest to list otwarty, ponieważ Zarząd 

Województwa, solidarnie z dyrektorami i prezesami szpitali, postawionych w stan gotowości, podjął 

desperacki wręcz taki akt listu otwartego, ponieważ rozmowy z dyrekcją Narodowego Funduszu nie 

przyniosły żadnego efektu. Nasi prezesi i dyrektorzy oraz innych jednostek postawionych w stan 

gotowości, dostali takie ultimatum – wyrażenie zgody na obcięcie kontraktów, na przykład Torzym  
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to jest 0,5 mln zł. Dla takiego szpitala jest to potężna strata. Jeżeli nie wyrażą zgody, nie będą mieli 

rozliczonych należności za wykonane świadczenia. Więc to ultimatum było jednoznaczne. Natomiast 

apele i prośby naszych dyrektorów i prezesów o wydłużenie tego okresu rozliczenia do końca roku, nie 

były wysłuchane. Stąd też zwrócili się do Zarządu Województwa, na bezpośrednim spotkaniu ze mną 

podczas wideokonferencji, o pomoc i takie solidarne wsparcie ich starań w rozmowach z Funduszem. 

Ja niezwłocznie następnego dnia spotkałam się z Dyrektorem Lubuskiego Oddziału Narodowego 

Funduszu Zdrowia, który przekonywał, tak jak również w dzisiejszych mediach o tym, że szpitale 

zyskały i nie ma mowy o stratach, a jednak te korekty zostały wykonane. Myślę, że po naszej rozmowie 

zmieniła się jednak narracja Funduszu, ponieważ zaczął mówić już o możliwości wydłużenia terminu 

rozliczenia ryczałtu w stosunku rocznym. I o to właśnie nam chodziło, żeby nie robić tych korekt  

co miesiąc, tylko dać szansę rozliczyć ryczałty w skali rocznej. Całe uzasadnienie merytoryczne, które 

dyrektorzy przedstawili, jest bardzo przekonywujące, ponieważ na walkę z covidem, z pandemią, 

musieli przeznaczyć bardzo duże środki finansowe, niewystarczające w naszych szpitalach. Dlatego 

Zarząd Województwa, Sejmik Lubuski wspiera właśnie z własnego budżetu te przygotowania, co też 

było ponad nasze siły. Dlatego dzięki Unii Europejskiej, dzięki temu, że dała zielone światło  

na bezpośrednią walkę z covidem, przekierowaliśmy znaczne środki finansowe na bezpośrednią walkę  

z koronawirusem w wysokości aż 50 mln zł. To świadczy o tym jak bardzo system był niewydolny i jak 

wielkie były potrzeby z tym związane. Natomiast odpowiadając Radnej Beacie Kulczyckiej – jak będą 

potraktowane pozostałe szpitale, chcę powiedzieć, że już od początku marca negocjowaliśmy zarówno 

z Komisją Europejską, właściwymi ministerstwami, w jaki sposób będą te środki wykorzystane. Zgodnie 

z decyzją Komisji Europejskiej, przekierowanie środków nastąpiło pod warunkiem wykorzystania ich  

na bezpośrednią walkę z koronawirusem. Do bezpośredniej walki z koronawirusem natomiast zostały 

wyznaczone specjalne szpitale, postawione w stan gotowości decyzją Wojewody. I to jest właśnie 

szpital w Gorzowie, w Zielonej Górze, w Żarach wojskowy z oddziałami żagańskimi, Na Wyspie żarski  

i szpital w Torzymiu. I trzymamy się cały czas tego, żeby te jednostki właśnie zaopatrywać w sprzęt 

ratujący życie, w sprzęt ochrony osobistej. Dzięki oszczędnościom poprzetargowym mamy jeszcze  

w rezerwie 2 mln zł i te środki chcemy wykorzystać na tzw. rezerwę, na wypadek rozprzestrzeniania się 

pandemii jesienią, również na inne podmioty, które byłyby skierowane przez Wojewodę  

do bezpośredniej walki z koronawirusem. Zarząd Województwa analizuje wnioski, które wpływają  

do nas ze szpitali powiatowych odrębnie i na przykład w piątek, na swoim posiedzeniu, postanowił 

przyznać dotację ze środków unijnych dla szpitala nowosolskiego na zakup urządzenia do wykonywania 

testów, bo uznaliśmy, że w tej sytuacji zwiększenie przepustowości i większa liczba testów jest bardzo 

potrzebna, ponieważ region lubuski wykonuje ich najmniej w Polsce. Wykonują już laboratoria – oprócz 
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sanepidu gorzowskiego – w Gorzowie i w Zielonej Górze, na co dostaliśmy zgodę 8 maja bodajże, także 

już jest większa liczba testów, ale uznaliśmy, że w pierwszej kolejności właśnie w szpitalu w Nowej Soli, 

który jest trzeci pod względem wielkości w Województwie Lubuskim, też to urządzenie się przyda. 

Mamy pozytywną opinię Wojewody i mamy już zdiagnozowany jaki to ma być sprzęt. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

A my mamy jeszcze dwa zgłoszenia. Pan Jerzy Wierchowicz, drugi głos. Bardzo proszę. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: Dziękuję. Nawiążę 

do ostatniej wypowiedzi Pani Marszałek, właśnie chodzi o te testy. Parę dni temu bodajże 

Rzeczpospolita doniosła, iż w naszym województwie wykonuje się najmniej testów w skali naszego 

kraju. Jesteśmy na przedostatnim miejscu w tej klasyfikacji. Rodzi się podejrzenie, że mała ilość 

zachorowań i mała ilość zakażeń wynika z tego, że jest mało testów robionych. Mam nadzieję, że tak 

nie jest, ale z czego wynika mała ilość testów w naszym województwie? Czy są jakieś ograniczenia 

finansowe czy też Zarząd zamierza podjąć jakieś kroki by zmusić, zachęcić lekarzy do większej ilości 

testów? Czy nie ma jakichkolwiek innych ograniczeń, bo to jest dosyć niepokojący sygnał, chociaż 

oczywiście może to wynikać z tego, że u nas jest jedna z najmniejszych ilości ludności w skali kraju, ale 

jednak ten sygnał jest niepokojący, bo chyba trzeba zwiększyć znacznie ilość testów, wykonywanych  

w naszym województwie, gdyż ta różnica pomiędzy naszym województwem a kolejnym w tej klasyfikacji 

nad nami jest dosyć znaczna, sięga paru tysięcy testów. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. O głos 

prosi Pani Aleksandra Mrozek. Bardzo proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Pani Marszałek, ja mam takie pytanie: 

przysłuchując się tej dyskusji jest mowa o tym, że każdy szpital powiatowy otrzyma wsparcie, ale czy 

my niepotrzebnie nie wprowadzamy biurokracji? Czy my musimy ręcznie sterować? Szpital się musi 

zwrócić, otrzyma odpowiedź, Urząd Marszałkowski jest swoistym magazynem, gdzie są zdeponowane 

te środki. Wydaje mi się, że mamy taką wiedzę ile mamy szpitali, jakie jest obłożenie w szpitalach, jakie 

są potrzeby. Wydaje mi się, że ciągłe zwracanie się jest dodatkowym obciążeniem dla jednostek. 

Wszystkie szpitale, tak naprawdę, potrzebują gwarancji zabezpieczenia środków tej bezpośredniej 

ochrony. A co do pomocy dla jednostek, dla szpitali, to ja mam wrażenie, że ciągle mamy taki wybiórczy 

charakter tej pomocy. Natomiast fajnie byłoby, żebyśmy jako województwo pomyśleli o pomocy 
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kompleksowej, skierowanej do wszystkich szpitali powiatowych. Przyglądam się tej pomocy i wydaje  

mi się, że koncentrujemy się tylko i wyłącznie na wybranych szpitalach powiatowych.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Drugi głos 

Pan Kazimierz Łatwiński. Bardzo proszę Panie Kazimierzu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: Ja chciałem tylko w uzupełnieniu 

powiedzieć, że to przesunięcie środków europejskich na walkę z koronawirusem w Polsce zostało 

wynegocjowane przez rząd. Dopiero potem, już po tym uzgodnieniu rządu z Komisją Europejską, miały 

miejsce szczegółowe uzgodnienia, w których brały udział poszczególne resorty i województwa. 

Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Jeszcze  

ja mam pytanie. Właściwie wywołał mi je Pan Jerzy Wierchowicz pytaniem związanym z testami.  

Ja chciałabym również włączyć się w rozmowę, dyskusję o testach, dlatego że jak Państwo wiecie 

następuje odmrażanie gospodarki, uruchamiane są kolejne instytucje. Mam tutaj na myśli przede 

wszystkim przedszkola, żłobki, szkoły. W Zielonej Górze jest sytuacja, w której moment, w którym jest 

podejrzenie koronawirusa i nauczyciel, pracownik oświaty ma robiony wymaz – ten wymaz idzie  

do Poznania. My na ten wynik czekamy wtedy ok. 3 dni. Wiedząc, że mamy na miejscu laboratorium 

chciałam zapytać, dlaczego te badania nie są wykonywane na terenie naszego miasta tak, aby 

rzeczywiście zapobiec ewentualnemu rozprzestrzenianiu się, podjęciu odpowiednich decyzji? 

Przypomnę, że w każdym mieście, w każdej gminie, w każdym powiecie jest osoba, która koordynuje 

bezpieczeństwo na terenie swojej miejscowości, swojego też powiatu i gminy. I ta osoba bezpośrednio 

kontaktuje się z sanepidem, który kieruje te wymazy w odpowiednie miejsca. Dla mnie odpowiednim 

miejscem w Zielonej Górze jest Zielona Góra, stąd moje pytanie: dlaczego wymazy idą do Poznania, 

mając laboratorium tutaj na miejscu, w mieście? Dziękuję. Nie mam więcej zgłoszeń. Pani Marszałek, 

bardzo proszę. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Pierwsze pytanie Pan Radny Jerzy 

Wierchowicz – liczba testów. Do dnia 4 czerwca łącznie w regionie lubuskim wykonaliśmy 14 535 

testów. Według stanu na dzień dzisiejszy, ponieważ niedawno zostały włączone laboratoria  

w Zielonej Górze i w Gorzowie do Krajowego Systemu Diagnostyki, więc od niedawna, od tygodnia, 

monitorujemy codziennie liczbę wykonanych testów w naszych laboratoriach, ponieważ jest to dla mnie 
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też nie do przyjęcia i bardzo niepokojące, że w lubuskim w przeliczeniu na liczbę mieszkańców 

wykonujemy najmniej testów, i to rażąco nisko w stosunku do innych województw. Łącznie szpital  

w Gorzowie wykonał testów genetycznych do dnia dzisiejszego 2 287 - pacjentów i personelu - 694. 

Wykonuje również testy przesiewowe personelu w mniejszych ilościach. Natomiast w laboratorium  

w Zielonej Górze 3 395 łącznie testów genetycznych i przesiewowych 106 i 1 523. Także jak Państwo 

widzicie monitorujemy codziennie. Prześlę dla Państwa szczegółowo ile tych testów jest 

wykonywanych. Te testy, które były wykonywane w Poznaniu, Wrocławiu, również w Krakowie, bo też 

moi pracownicy akurat, którzy chorowali, mieli w Krakowie zrobione, to były wykonywane przed 

dopuszczeniem laboratoriów w Zielonej Górze i w Gorzowie do Krajowego Systemu Diagnostycznego. 

W tej chwili są już wykonywane u nas na bieżąco i ja też podzielam taką opinię, że dla pracowników 

służb publicznych, żłobków, przedszkoli – mamy zresztą tego przykłady, w Łodzi, w innych miastach – 

należałoby też wykonywać bez ograniczeń, tym bardziej, że przeznaczyliśmy z Regionalnego Programu 

Operacyjnego dodatkowo 5 mln zł na te testy. Zarząd w piątek analizował tę sytuację, ponieważ 

pojawiły się takie pytania, czy my w ogóle wykonamy te 5 mln, skoro tak mało wykonujemy testów.  

I otrzymałam odpowiedź od prezesów naszych szpitali, zarówno w Zielonej Górze jak i w Gorzowie,  

że do końca sierpnia cała ta kwota będzie wykonana, ponieważ w takiej ilości jak będą nadal 

wykonywane te testy, w odpowiedzi na faktyczne potrzeby różnych środowisk, bo też DPS-y – nie  

ma żadnego zagrożenia, do końca sierpnia będą zrealizowane. Chcę też powiedzieć, że na naszym 

terenie wykonywane są również testy w testobusach. Na przykład szpitale psychiatryczne, gdzie pojawił 

się koronawirus, zamówiły takie testobusy i to zostało też zrealizowane nieodpłatnie, ponieważ  

to Ministerstwo Zdrowia finansowało testowanie. Także dużo też zależy od nas, od naszej 

zapobiegliwości. I na wszystkie te pytania też szczegółowo, jeszcze dodatkowo Departament Zdrowia 

Państwu udzieli odpowiedzi, ponieważ też uważam, że jest to kluczowa sprawa – diagnostyka.  

Ta wczesna profilaktyka to jest kluczowa, która na pewno bardzo nam pomoże. Pani Radna Mrozek 

pyta czy zbyt wybiórczo i urzędniczo traktujemy jednostki. Ja chcę przypomnieć, że od początku marca 

procedujemy przekierowanie środków unijnych, co konsultowaliśmy też z Minister Funduszy,  

z Ministerstwem Zdrowia, z Wojewodą, co już jest sławne jak bardzo szczegółowo też Wojewoda 

ingerował w to jaki sprzęt i dla kogo ma być kupiony, i w tej chwili trudna jest zmiana przeznaczenia tych 

środków, ponieważ decyzje zapadły. Naszym obowiązkiem było zabezpieczyć szpitale postawione  

w stan gotowości. Te szpitale, które były przygotowane w sposób specjalny do przyjmowania osób 

zakażonych i do leczenia wszystkich pacjentów z koronawirusem, jak również do diagnostyki. Do tego 

celu zostały specjalnie wyznaczone szpitale i stąd też w naszym projekcie takie właśnie finansowanie. 

Nie mogło być inne. Mamy bardzo szczegółowe dokumenty w tym zakresie, opinia Komitetu 
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Monitorującego, kryteria dostępu, uszczegółowienie. Także wszystkie procedury unijne musiały być  

w zgodzie z zaleceniami przygotowane. Mamy pewną rezerwę, gdyby była taka potrzeba, również  

w innych szpitalach, zabezpieczenia w respiratory czy też inne urządzenia ratujące życie, to będziemy  

z tej rezerwy również zaopatrywać. Ale w tej sytuacji, jak dzisiaj, gdy projekt praktycznie jest 

zrealizowany, bo sprzęt o wartości 26 mln zł już trafił do naszych szpitali, to w tej chwili nie ma takiej 

możliwości. Chyba, że pandemia będzie zagrażała w większym stopniu niż obecnie, będziemy więc 

myśleli o nowym projekcie, tak jak zrobiliśmy nowy projekt dla DPS-ów, gdy się okazało, że są w ogóle 

nie zabezpieczone i nie przygotowane. Przeznaczyliśmy wtedy 4,5 mln zł specjalnie na przygotowanie, 

zabezpieczenie do walki z pandemią Domów Opieki Społecznej. W pozostałym może zakresie udzielę 

Państwu odpowiedzi na piśmie. Chcę powiedzieć, że specjalny, duży jest przygotowywany program 

europejski, solidarnościowy do walki z pandemią. Wysłaliśmy informacje do tego projektu i jest szansa, 

że wszystkie środki, które również skierowaliśmy w ramach budżetu własnego samorządu – tj. prawie  

4 mln zł – zostaną nam zrefundowane w ramach tego dużego programu. Jest więc szansa również  

na rozszerzenie realizacji naszych działań i projektów w zakresie tej bezpośredniej walki z pandemią, 

nie wspomnę już o tym programie gospodarczym, który ma sprostać kryzysowi. Też tutaj Unia 

Europejska przygotowuje specjalne wsparcie. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Widzę Pana Radnego 

Ciemnoczołowskiego. Ja tylko jeszcze chciałam w ramach drugiego głosu odnieść się do tego, o czym 

Pani Marszałek powiedziała, bo odniosłam wrażenie, że gdyby nie Urząd Marszałkowski, to tak 

naprawdę instytucje prowadzone przez miasta, przez gminy nie dały by sobie rady. Ja bym jednak 

prosiła, żeby Pani Marszałek miał uważność na działania samorządów lokalnych, ponieważ to one  

w pierwszej kolejności są odpowiedzialne chociażby za DPS-y, o których Pani wspomniała. I tutaj 

trudno zapomnieć o udziale samorządów i Wojewody, jeśli chodzi o wsparcie tych jednostek. Nie 

chciałabym odnosić wrażenia, że tylko i wyłącznie Urząd Marszałkowski dbał chociażby o te instytucje. 

A wracając do testów, o których Pani mówiła, to ja mam świadomość i mam pełną wiedzę kiedy zostało 

uruchomione laboratorium w Zielonej Górze, i mówię tylko o tym, aby mieć uważność na to kiedy 

przychodzą właśnie wymazy od pracowników instytucji, które zostały uruchomione w ramach uwalniania 

gospodarki, żeby rzeczywiście te testy były wykonywane szybko, bo po to to laboratorium powstało, 

żeby wymazy nie szły do Poznania, bo wtedy czekamy bardzo, bardzo długo i ta niepewność na pewno 

nie sprzyja takiej harmonijnej pracy. Pan Sebastian Ciemnoczołowski, bardzo proszę. 

 



19 

 

Radny Województwa Lubuskiego Sebastian Sylwester Ciemnoczołowski: Dziękuję bardzo.  

Ja mam takie pytanie, nawiązując do testów, ale nie tylko, do sytuacji związanej z covidem, do służb 

Wojewody, ale także do Pani Marszałek dlatego, że odnoszę wrażenie – i zaraz zadam pytanie, ale 

uzasadnię je – bo odnoszę wrażenie, że całą odpowiedzialność za brak czy niewystarczającą ilość 

realizowanych testów w Województwie Lubuskim próbuje się w tej dyskusji przerzucić na Samorząd 

Województwa Lubuskiego, który absolutnie nie jest instytucją do tego przeznaczoną. Pamiętamy,  

że za to odpowiadają służby rządowe. Ja pamiętam jak sanepid ograniczał nam, Szpitalowi 

Uniwersyteckiemu w Zielonej Górze, możliwość realizacji odpowiedniej ilości testów. I gdyby nie pomoc 

Urzędu Marszałkowskiego i środki finansowe przeznaczone na utworzenie tych laboratoriów, to dzisiaj 

ilości byłyby jeszcze gorsze, a szpitale robią to, co mogą i w pierwszej kolejności zabezpieczają swój 

personel badając go i niezbędnych, innych, potrzebujących pacjentów czy instytucje. Więc ja mam 

pytanie do służb Wojewody: ile testów dzięki zaangażowaniu jego jednostki zostało zrealizowanych  

i czy zamierzają Państwo podjąć jakieś kroki, żeby te ilości zdecydowanie zwiększać i nie przerzucać 

odpowiedzialności na samorządy? To jest jedna rzecz. Drugie pytanie do służb Wojewody mam takie: 

Wojewoda wyznaczył szpitale do walki z covidem, natomiast zastanawia mnie, bo nie mam takich 

danych globalnych i takich informacji, w jaki sposób zabezpieczył te wyznaczone przez siebie szpitale  

w sprzęt – o testy już pytałem – przede wszystkim w sprzęt niezbędny do walki z covidem? Bo znowu 

odnoszę wrażenie – i tutaj pozwolę sobie nie zgodzić się z Panią Przewodniczącą – że to jednak Urząd 

Marszałkowski w zdecydowanej – nie mówię, że w wyłącznej mierze – ale w zdecydowanej mierze  

te szpitale zabezpieczył, przygotował województwo na walkę z covidem. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Ja tylko 

przypomnę Panu Radnemu, że jesteśmy w punkcie – prace bieżące Zarządu Województwa 

Lubuskiego. Pytania do Pana Wojewody, do przedstawiciela Wojewody proszę sformułować na piśmie  

i na pewno przekażemy. Ja natomiast miałam na myśli przede wszystkim jednostki, które prowadzone 

są przez samorządy. Ja nie mówiłam o szpitalach, bo w zdecydowanej większości też samorządy tych 

szpitali nie prowadzą. Zatem proszę też o uważne słuchanie. Drugi głos w dyskusji jeszcze Pani Beata 

Kulczycka, bardzo proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Ja chciałabym się odnieść jeszcze 

raz do kwestii tzw. bezpośredniej walki z covidem, ponieważ zrozumiałam, że adresatem pomocy  

w ramach projektu własnego mogą być tylko szpitale covidowe, a więc te wyznaczone. Ale też była 

informacja o tym, że z rezerwy można było patrz – obdarować szpital w Nowej Soli. Ja mam pytanie:  
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na ile naprawdę zaporowe są te przepisy mówiące o tym, że w ramach projektu własnego 

dosprzętowienie może dotyczyć tylko tych szpitali covidowych? Ponieważ uważam, że projekt to jest 

żywy organizm i można go modyfikować, można nadać temu bieg taki, jaki uważamy za stosowny  

i uzasadniony w danej chwili, i w danych realiach epidemicznych. Więc jeszcze raz będę drążyła temat 

czy adresatami tej pomocy w ramach tego projektu własnego są tylko szpitale covidowe, czy również 

pozostałe szpitale? To jest dla mnie drażniący temat, ponieważ tak naprawdę uważam,  

że bezpośrednią walkę z pandemią również podejmują szpitale pozostałe. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy Pani 

Marszałek chciałaby się odnieść? Bardzo proszę. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Dziękuję bardzo. A propos też słów Pani 

Przewodniczącej: ja informuję – chcę to podkreślić – o działaniach Samorządu Województwa  

i absolutnie nie dyskredytuję innych działań, ponieważ warto przy tej okazji podkreślić, że to dzięki 

zaangażowaniu wielu podmiotów, instytucji, samorządów również lokalnych udało nam się powstrzymać 

pandemię. To takie pospolite ruszenie, ja to nawet nazywam „Powstanie warszawskie”. Wszyscy  

w domach szyli maseczki, gdy Minister Zdrowia twierdził, że nie trzeba ich nosić. Także na pewno 

należy się szacunek i podziękowanie dla wielu zaangażowanych również stowarzyszeń, organizacji 

pozarządowych, samorządów lokalnych, osób prywatnych i firm, które też przekazywały sprzęt i środki 

finansowe dla szpitali. I odpowiadając jeszcze koleżance Radnej Kulczyckiej: to Wojewoda wyznaczył 

szpitale postawione w stan gotowości. Wśród tych szpitali postawionych w stan gotowości, są również 

szpitale powiatowe. Samorząd Wojewódzki nie reglamentował swojej pomocy, ale zgodnie  

ze zgłoszonymi potrzebami uznał wnioski wszystkich szpitali postawionych w stan gotowości, również 

prowadzonych przez inne organy, przez organy powiatowe, chociażby szpital w Sulechowie jest 

szpitalem powiatowym. Dostał na sprzęt ratujący życie kwotę ponad 3 mln zł. Zakupy również środków 

ochrony osobistej, najpierw z naszego budżetu. Działaliśmy szybko. Szpital również rządowy, 

prowadzony przez MSWiA, wojskowy w Żarach, też został objęty. To są szpitale, które są bezpośrednio 

wskazane do walki z covidem. Inne szpitale nie zostały postawione w stan gotowości. Inne szpitale nie 

uzyskały dodatkowego finansowania na walkę z pandemią, ani z budżetu państwa, ani również  

ze środków unijnych. Staramy się doposażyć laboratorium w Nowej Soli, ponieważ widzimy jak jest 

słaba przepustowość w laboratorium w Gorzowie, w sanepidzie i że są to niewystarczające ilości 

testów. Dlatego Zarząd Województwa uznał, że to urządzenie trzeba kupić do trzeciego co do wielkości 
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szpitala, pomimo tego, że nie jest on postawiony w stan gotowości, ale może wykonywać również testy, 

co pozwoli nam na lepszą diagnostykę w naszym województwie. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Drugi głos 

Pan Marek Surmacz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Ja bym chciał tylko zwrócić uwagę,  

że naprawdę chcącemu krzywda się nie dzieje. Zaangażowanie samorządu, akceptowalne zresztą 

powszechnie, było z własnej woli samorządu, więc nie wiem skąd te narzekania. Proszę sobie odpuścić 

uwagi wobec Ministra Zdrowia, jeśli się nie rozumie zasad i mechanizmów rozprzestrzeniania epidemii 

w pierwszej, drugiej i trzeciej fazie. Jeżeli Pani czegoś nie rozumie, to proszę specjalistów zapytać. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Nie mamy 

więcej zgłoszeń. Szanowni Państwo, na serwerze dla radnych zostały zamieszczone informacje  

na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej w latach 2014-2020 

oraz stanu wdrażania Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych w województwie lubuskim. Czy ktoś  

z Państwa Radnych ma pytania do przedmiotowych informacji? Mamy zgłoszenie. Pani Beata 

Kulczycka, bardzo proszę. 

 

Informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej w latach 

2014-2020 oraz stanu wdrażania Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych w województwie lubuskim 

stanowią załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Ja mam tylko pytanie do Zarządu 

Województwa: czy przewiduje się jakiekolwiek konkursy, poza wyznaczonym harmonogramem tych 

konkursów, który jest powszechnie znany i publikowany na stronie internetowej? Czy w tym roku będzie 

coś ponad to? Czy to jest wszystko, co widzimy w tych zapisach? Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo proszę, Pani 

Marszałek. 
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Może poproszę kolegów, Członków 

Zarządu, mają bardziej szczegółową wiedzę. Marcin Jabłoński w zakresie RPO i Łukasz Porycki  

w zakresie EFS-u, bardzo proszę. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo proszę, Pan 

Marszałek Marcin Jabłoński.  

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Marcin Artur Jabłoński: Dzień dobry. Witam Panią 

Przewodniczącą, Państwa Radnych. Krótko odpowiadając – może tak się zdarzyć. Staramy się 

dostosowywać nasze działania do sytuacji. Natomiast odnośnie szeregu Państwa wcześniejszych uwag 

związanych z przekazywaniem środków z Regionalnego Programu Operacyjnego na potrzeby szpitali, 

chciałbym jednak zauważyć, że Województwo Lubuskie w ramach walki z covidem, zaasygnowało 

głównie ze środków unijnych, będących w naszej dyspozycji, kwotę ponad już 100 mln zł. I wszystkie  

te pieniądze to nie była żadna dodatkowa pula, która pojawiła się z zewnątrz, tylko środki, które 

przesuwaliśmy kosztem działań, co do których planowaliśmy różnego rodzaju przedsięwzięcia. Wierzmy 

w to, że najlepsza sytuacja epidemiologiczna w lubuskim w naszym całym kraju, jest tego pochodną. 

Ale musicie Państwo pamiętać, że próba wydawania kolejnych pieniędzy z Regionalnego Programu 

Operacyjnego na takie czy inne wsparcie szpitali, musiałaby się dokonywać kosztem rezygnacji  

z różnych innych, wcześniejszych naszych planów. Wśród Państwa pytań były też pytania dotyczące 

prognoz na najbliższy czas, w tym ewentualnego powrotu pandemii jesienią więc proszę też pamiętać  

o tym, że powinniśmy mieć możliwość jakiegokolwiek działania, jeśli by tak się stało. Więc gdyby teraz 

próbować potęgować te wydatki na rzecz ochrony zdrowia w takiej czy jakiejś innej części na szpitale 

wojewódzkie, czy inne, to możemy mieć później problem z jakimkolwiek zareagowaniem, a co dopiero 

adekwatnym do sytuacji, jeśli problem by się powtórzył. Więc krótko odpowiadając na to pytanie – może 

tak być, że będą jakieś nieplanowane wcześniej konkursy czy postępowania, zmierzające  

do wydawania pieniędzy będących w naszej dyspozycji. Niemniej jednak dzisiaj jakiegoś takiego 

nowego harmonogramu jeszcze Państwu nie jestem w stanie przekazać, ponieważ ogromna część 

naszych działań przez ostatnie trzy miesiące, to były działania związane z tą bieżącą sytuacją i każde  

z nich wymagało osobnego postępowania, regulaminu, stworzenia mnóstwa dokumentów, procedur, 

które owszem były łatwiejsze jeśli chodzi o przychylność Komisji Europejskiej na takie pozastandardowe 

wydawanie pieniędzy, niemniej jednak pociągały za sobą nieprawdopodobną ilość pracy dziesiątek 

pracowników departamentów, zajmujących się wydatkowaniem środków unijnych. Dziękuję. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy mamy 

jeszcze pytania? Nie widzę zgłoszeń. Przechodzimy zatem do kolejnej części. 

 

Punkt 5. 

Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia za okres 01.01.2019 – 31.12.2019. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Jest obecny z nami Pan 

Tomasz Wróblewski – Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia. Członkowie Komisji Zdrowia, Rodziny  

i Spraw Społecznych oraz Komisji Budżetu i Finansów zapoznali się z informacjami i przyjęli  

je do wiadomości. Czy mają Państwo pytania dotyczące przedstawionej informacji? Proszę  

o zgłoszenia. Nie widzę. Zatem wobec braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik przyjął informację  

do wiadomości. Panu Dyrektorowi dziękuję. 

 

Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia za okres 01.01.2019 – 31.12.2019 stanowi 

załącznik nr 17 do protokołu.  

 

Punkt 6. 

Sprawozdanie z realizacji priorytetów współpracy zagranicznej Województwa Lubuskiego  

za 2019 rok. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecny jest Pan 

Radosław Brodzik – Dyrektor Biura Współpracy Zagranicznej i Europejskiej Współpracy Terytorialnej.  

O przedstawienie opinii Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa proszę 

Przewodniczącego Komisji Pana Edwarda Fedko. Bardzo proszę. 

 

Sprawozdanie z realizacji priorytetów współpracy zagranicznej Województwa Lubuskiego za 2019 rok 

stanowi załącznik nr 18 do protokołu.  

 

Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Edward Jan Fedko: 

Dziękuję bardzo. Komisja przede wszystkim wyraża serdeczne podziękowanie za bardzo szczegółowe 

opracowanie materiałów, przekazu wielu ciekawych informacji. Oczywiście Komisja Współpracy 

Zagranicznej i Promocji Województwa Lubuskiego opiniuje materiał pozytywnie. Komisja również 

skierowała wniosek do Zarządu Województwa o zorganizowanie w województwie lubuskim takiej 
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platformy europejskiego dialogu, z udziałem przewodniczących właściwych komisji do spraw 

współpracy zagranicznej parlamentów regionalnych, z którymi nasze województwo ma podpisane 

porozumienie. Myślę, że byłby to dobry przyczynek do wzajemnej wymiany poglądów na temat 

konkretnych form współpracy z tymi regionami. Dziękuję bardzo. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy mają 

Państwo pytania dotyczące przedstawionego sprawozdania? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. Wobec 

braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik przyjął sprawozdanie do wiadomości. Dziękuję Panu 

Radosławowi Brodzikowi. 

 

Punkt 7. 

Informacja o działalności Samorządowych Kolegiów Odwoławczych za 2019 rok. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, na sali, 

w której ja jestem i pracownicy, obecny jest Pan Robert Gwidon Makarowicz – Prezes Samorządowego 

Kolegium Odwoławczego w Zielonej Górze i Pan Przemysław Kledzik – Prezes Samorządowego 

Kolegium Odwoławczego w Gorzowie Wielkopolskim. Czy mają Państwo pytania dotyczące 

przedstawionych informacji? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. Wobec braku pytań i uwag uznaję,  

że Sejmik przyjął informację do wiadomości. Panom bardzo serdecznie dziękuję. Szanowni Państwo, 

przechodzimy do kolejnego punktu. 

 

Informacja o działalności Samorządowych Kolegiów Odwoławczych za 2019 rok stanowi załącznik nr 20 

do protokołu.  

 

Punkt 8. 

Informacja na temat realizacji zadań inwestycyjnych na drogach wojewódzkich w 2019 roku oraz 

inwestycji planowanych do realizacji w 2020 roku w ramach planu inwestycji priorytetowych 

planowanych do realizacji na drogach wojewódzkich w ramach RPO – Lubuskie 2020. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sali, w której  

ja przebywam, właśnie tutaj w Urzędzie Marszałkowskim, jest Pan Paweł Tonder – Dyrektor Zarządu 
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Dróg Wojewódzkich w Zielonej Górze. O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju 

Województwa proszę Przewodniczącego Pana Grzegorza Potęgę.  

 

Informacja na temat realizacji zadań inwestycyjnych na drogach wojewódzkich w 2019 roku oraz 

inwestycji planowanych do realizacji w 2020 roku w ramach planu inwestycji priorytetowych 

planowanych do realizacji na drogach wojewódzkich w ramach RPO – Lubuskie 2020 stanowi załącznik 

nr 21 do protokołu.  

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał Potęga: Opinia 

Komisji Gospodarki jest pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo dziękuję. Czy mają 

Państwo pytania dotyczące przedstawionej informacji? Proszę o zgłoszenia. Mamy zgłoszenie – Pani 

Anna Chinalska. Bardzo proszę Pani Aniu. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Dziękuję bardzo Pani Przewodnicząca. Mam  

do Pana Dyrektora takie pytanie: odbyło się takie spotkanie komisji w lutym. To dokładnie było 7 lutego  

i zebrała się komisja wraz z przedstawicielami Zarządu Dróg Wojewódzkich, policji w sprawie 

bezpieczeństwa na drodze wojewódzkiej nr 276 w okolicach Kamienia. Dodam tylko, że pomiędzy 

Krosnem a Kamieniem jest taki obszar zabudowany dość gęsto i tam nie ma ani oświetlenia, ani ścieżki 

dla pieszych, więc chciałam się zapytać: jakie są wnioski z tej komisji, bo ja też byłam na niej obecna – 

jakie wnioski wynikają z tego naszego spotkania? I dodam, że tam też patrząc na wizję rozwoju ścieżek 

rowerowych, to pomiędzy Krosnem a Radnicą właśnie w tym kierunku bardzo by się przydał taki 

bezpieczny pas ścieżki rowerowej, też w związku z wypadkiem śmiertelnym jaki tam miał miejsce.  

I druga jeszcze sprawa z jaką chciałam się zwrócić do Pana Dyrektora: przeczytałam w sprawozdaniu 

od Pana, że zadaniem ZDW jest utrzymanie czystości na drogach, regulacja oraz pielęgnacja poboczy. 

I tu szczególnie interesuje mnie droga 138 Torzym-Sulęcin. Pobocza są bardzo tragicznie zaniedbane. 

Ja wiem, że to po prostu wyrzucają z samochodów, ale tam już jest bardzo dużo śmieci, które były 

szczególnie widoczne jak była susza. Teraz są wyższe trawy, może zakryły, ale akurat podróżuję  

po pięknym naszym województwie lubuskim i w tamtym miejscu to naprawdę nie można przyjąć,  

że to są pobocza pielęgnowane. Bardzo dziękuję. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Prosimy 

Pana Pawła bliżej. Będzie Pan miał okazję prosto niemalże patrząc w oczy Pani Ani odpowiedzieć.  

 

Dyrektor Zarządu Dróg Wojewódzkich w Zielonej Górze Paweł Tonder: Jeśli chodzi o tę komisję,  

to sprawdzę i udzielę informacji pisemnie. Jeżeli chodzi o pobocze to jest problem ogólny, który  

występuje. Kierowcy zaśmiecają nie tylko śmieciami komunalnymi, ale również oponami,  

my na bieżąco, codziennie nie sprzątamy. Są organizowane akcje sprzątania pasów drogowych, ale  

są odcinki dróg, gdzie natężenia ruchu są większe i tych śmieci jest coraz więcej. Zachowania 

kierowców, zresztą to też widać w lasach państwowych, są jakie są – my nie mamy fotopułapek żeby 

wszędzie ustawić, ale przyjrzę się tej sytuacji i posprzątamy jeżeli tam jest rzeczywiście tyle 

nieczystości. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Dziękuję bardzo Panie Dyrektorze. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Ja chcę 

Państwu powiedzieć, że sytuacja była absolutnie niezwykła, bo Pani Ania siedziała obok Pana Pawła  

i właściwie prowadzili sobie dialog. To też jest wynikiem właśnie takiej wideokonferencji. Dziękuję 

bardzo Panie Dyrektorze. Nie mamy więcej zgłoszeń, zatem uznaję, że Sejmik przyjął informację  

do wiadomości. 

 

Punkt 9. 

Ocena sytuacji na Lubuskim Rynku Pracy i realizacji zadań w zakresie polityki rynku pracy  

w ramach Lubuskiego Planu Działań na Rzecz Zatrudnienia w 2019 roku. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Jest z nami Pan Łukasz 

Hudziak – Wicedyrektor ds. rynku pracy i doradztwa zawodowego Wojewódzkiego Urzędu Pracy  

w Zielonej Górze. O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę 

Przewodniczącego Pana Grzegorza Potęgę. Widzimy Pana Mirosława Marcinkiewicza. Cieszę się,  

że już jest z nami. 

 

Informacja na temat oceny sytuacji na Lubuskim Rynku Pracy i realizacji zadań w zakresie polityki rynku 

pracy w ramach Lubuskiego Planu Działań na Rzecz Zatrudnienia w 2019 roku stanowi załącznik nr 23 

do protokołu.  
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Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał Potęga: Opinia 

Komisji Gospodarki jest pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo dziękuję. Szanowni 

Państwo, czy macie Państwo pytania do przedstawionej informacji? Dziękuję bardzo. Uznaję, że Sejmik 

przyjął informację do wiadomości. 

 

Punkt 10. 

Sprawozdanie z realizacji „Programu współpracy Województwa Lubuskiego z organizacjami 

pozarządowymi w 2019 roku”. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Jest już z nami Pan 

Mirosław Glaz – Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. O przedstawienie opinii Komisji 

Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Przewodniczącą Panią Aleksandrę Mrozek. 

 

Sprawozdanie z realizacji „Programu współpracy Województwa Lubuskiego z organizacjami 

pozarządowymi w 2019 roku” stanowi załącznik nr 25 do protokołu.  

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Aleksandra Mrozek: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę Przewodniczącą Panią 

Annę Chinalską. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: Opinia komisji 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo dziękuję. Czy mają 

Państwo pytania dotyczące przedstawionego sprawozdania? Nie widzę zgłoszeń. Uznaję, że Sejmik 

przyjął sprawozdanie do wiadomości. Bardzo dziękuję.  

 

Punkt 11. 

Ocena zasobów pomocy społecznej za rok 2019 i rekomendacje na 2020 rok dla Województwa 

Lubuskiego. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Jest z nami Pan Jakub 

Piosik – Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej Górze. O przedstawienie opinii 

Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę Przewodniczącą Panią Annę Chinalską. 

 

Informacja ta temat oceny zasobów pomocy społecznej za rok 2019 i rekomendacje na 2020 rok dla 

Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: Komisja 

zaopiniowała pozytywnie. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy mają 

Państwo pytania dotyczące przedstawionej informacji? Pani Aleksandra Mrozek, bardzo proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Tak, ja mam pytania. Czytając  

to sprawozdanie, jednocześnie zestawiłam to sprawozdanie z takim materiałem, który został 

opublikowany 25 maja przez Główny Urząd Statystyczny. Dotyczy funkcjonowania Zakładów 

Stacjonarnych Pomocy Społecznej w 2019 roku. I o ile co do wstępu w tym opracowanym materiale 

prezentowanym dla nas, radnych, jest pełna zgoda, że mamy taki etap demograficzny w kraju, że mamy 

ogromną tendencję starzenia się. Natomiast w tym zakresie, jako województwo, gdzie ta pomoc dla tych 

osób najstarszych i często nie radzących sobie, sprowadza się właśnie do możliwości korzystania  

z Zakładów Stacjonarnych Pomocy Społecznej, pod tym względem Województwo Lubuskie wygląda 

bardzo źle. Otóż mamy w sumie 47 placówek i porównując to z województwami czy w przeliczeniu  

na 10 tys. mieszkańców, jesteśmy na samym praktycznie końcu. W tym zakresie, kiedy doszłam  
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do punktu w sprawozdaniu, gdzie są rekomendacje, jestem troszeczkę zdziwiona, że tutaj nie  

ma żadnych konkretów. Zdaję sobie sprawę, że większość jednostek przecież prowadzona jest przez 

powiaty, niemniej jednak jakaś koncepcja całości województwa powinna być. Po przeanalizowaniu  

z kolei składu osobowego pracujących osób w tychże placówkach, zdziwiło mnie, że nie  

ma w placówkach, które wymagają szczególnej opieki, zatrudnionych osób na takich stanowiskach jak 

główni specjaliści, jak pracownicy wykonujący specjalistyczne usługi opiekuńcze – tutaj mamy zero.  

W związku z tym mam pytanie: co w tym zakresie można zrobić, jakie powinny być postawione 

rekomendacje? Ja mam tutaj na myśli wsparcie dla powiatów, które te zadania realizują, bo tak jak 

mówię, pozostajemy na końcu całej 16-stki województw w kraju. Wyglądamy najsłabiej. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

są jeszcze pytania? Bardzo proszę Panie Dyrektorze. 

 

Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej Górze Jakub Piosik: Dzień dobry. 

Ja bym zadał pytanie, o które placówki chodzi? Bo Pani tak do końca tutaj nie zdefiniowała. Myślę,  

że chodzi Pani o Domy Pomocy Społecznej. Mamy je 23. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Tak, to one stanowią gro wśród tych 

placówek, jeżeli chodzi o zakłady stacjonarne. 

 

Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej Górze Jakub Piosik: Dobrze. 

Mamy 23 Domy Pomocy Społecznej – może to jest najmniej w naszym kraju, ale jesteśmy 

najmniejszym województwem. Na koniec maja w tych domach przybywało 2 300 osób, a jeszcze były 

wolne miejsca. Z tego, co wiem, ok. 60 wolnych miejsc było na koniec tamtego ubiegłego miesiąca.  

Co jest tutaj takie niepokojące – na pewno wzrasta wysokość odpłatności za pobyt w takim domu.  

W tamtym roku było to średnio 3.600 zł miesięcznie, teraz mamy 4.200 zł. W związku z powyższym nie 

każdego stać na to, aby takie koszty ponosić, a jeżeli dana osoba nie jest w stanie zapłacić za ten pobyt 

– płaci gmina. I też tutaj może powiem o takiej ciekawej rzeczy: już przeszło 63 mln zł nasze gminy łożą 

na obywateli swoich gmin za pobyt w Domu Pomocy Społecznej. Jest to, tak jak Pani powiedziała, 

zadanie powiatu. Niestety jest to kosztowne zdanie powiatu. Komisja Europejska w swoich 

rekomendacjach wskazała, że ze środków unijnych nie ma możliwości budowy, rozbudowy 

stacjonarnych, całodobowych miejsc pobytu dla osób starszych bądź niepełnosprawnych. Jedyną 

możliwością finansowania ze środków Unii Europejskiej tego typu placówek, to są dzienne domy pobytu 
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dla seniora i takie powstają. 47 placówek, tak więc dokładnie nie wiem, o które placówki oprócz Domów 

Pomocy Społecznej całodobowych Pani tutaj pytała. Jeżeli chodzi o pozostałe, to myślę, że tu chodzi  

o dzienne domy pobytu. I tak, jak powiedziałem, takie domy pobytu powstają nie tylko ze środków Unii 

Europejskiej, ale również w ramach programu „Senior+”. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pani 

Aleksandra Mrozek, drugi głos. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Panie Dyrektorze, co do tego, że jesteśmy 

najmniejszym województwem, to nas nie usprawiedliwia z uwagi na to, że opolskie, jak Pan wie, jest 

mniejsze i znacznie lepiej w przeliczeniu na 10 tys. mieszkańców realizuje to zadanie, jakim jest 

dostępność. To, że granica finansowa, czy bariera finansowa jest dla ludności, to niestety, mamy 

zróżnicowany poziom materialny i tutaj wsparcia ci ludzie potrzebują, ale dostępność takich domów 

pomocy musi być. Jeżeli chodzi o te 47 placówek stacjonarnych zakładów, to ja biorę pod uwagę 

wszystko – i DPS-y, i Rodzinne Domy Pomocy, domy dla matek, noclegownie. I pod tym względem,  

w przeliczeniu na 10 tys. mieszkańców jesteśmy, Panie Dyrektorze, na szarym końcu. Opolskie, które 

jest mniejsze od nas, jest na I miejscu. Jakie są rekomendacje? Co chcemy zmienić? To, że rosną 

ceny, to nie znaczy, że my zabezpieczymy dla najuboższych miejsca, bo ceny są faktem, z roku na rok 

koszty pobytu są wyższe. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Panie 

Dyrektorze, bo widzę, że zgłasza się Pani Marszałek. Bardzo proszę. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Chciałabym trochę wesprzeć Pana 

Dyrektora, ponieważ za strategię w tym zakresie polityki społecznej odpowiada Zarząd Województwa  

i rekomendacje nasze są zgodne również z krajowymi dokumentami, trendami europejskimi. Mianowicie 

przejście ze stacjonarnej opieki do środowiskowej, do tej opieki w domu. Ona jest tańsza i przede 

wszystkim lepsza, jest skuteczniejsza. Stąd też już w tym okresie programowania przeznaczyliśmy 

bardzo duże środki finansowe, kilkadziesiąt milionów zł, na tworzenie Klubów Seniora i Dziennych 

Domów Opieki. Czyli rekomendacja jest przede wszystkim polegająca na włączeniu tych środowisk, 

poprzez ich uspołecznienie, poprzez aktywizację i skierowanie większych środków również  

na rehabilitację, na profilaktykę. Dlatego przede wszystkim dzięki środkom unijnym możemy realizować  

w województwie lubuskim już w tej chwili pięć programów profilaktycznych, a planujemy jeszcze więcej, 
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bo one właśnie są skierowane do tych osób wymagających opieki, bo tylko poprzez taką pomoc 

możemy poprawić komfort życia osób starszych i wymagających opieki. Cieszy się to bardzo dużym 

powodzeniem. Praktycznie w każdej gminie już powstały Dzienne Domy Pobytu, Kluby Seniora, a nawet 

w okresie pandemii pięknie to przećwiczyliśmy w ten sposób, że tam, gdzie nie mogły funkcjonować 

Kluby Seniora i Dzienne Domy Opieki, dowożono im posiłki i realizowaliśmy teleopiekę. A więc przejście  

z tej stacjonarnej opieki do środowiskowej, korzystanie z nowoczesnych form opieki, jak teleopieka, 

korzystanie właśnie z cyfryzacji, z tych nowoczesnych instrumentów, które okazuje się,  

są o wiele bardziej skuteczne, bo są tańsze i są bardziej oczekiwane przez osoby, które potrzebują 

takiej pomocy. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Szanowni 

Państwo, nie mamy zgłoszeń. Uznaję, że Sejmik przyjął informację do wiadomości. Panu Dyrektorowi 

bardzo dziękuję. 

 

Punkt 12. 

Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Regulaminu przyznawania stypendiów dla uczniów 

szczególnie uzdolnionych klas VII i VIII szkół podstawowych oraz klas I-III liceów 

ogólnokształcących w województwie lubuskim w latach szkolnych 2020/2021 oraz 2021/2022 – 

druk nr 262/20. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Obecny jest Pan Mirosław 

Glaz – Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy w tej sprawie są wystąpienia klubowe? 

Nie widzę, zatem proszę o przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Panią 

Aleksandrę Mrozek.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Aleksandra Mrozek: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Mamy 

pytanie, Pani Aleksandra Mrozek. Bardzo proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Ja nie mam pytania tylko chcę powiedzieć, że 

bardzo się cieszę, że po roku ten regulamin został zewaluowany i że tylko żałuję, że rok temu nie 

popracowaliśmy na tyle, żeby nie budził kontrowersji. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Szanowni 

Państwo, przechodzimy do głosowania. Projekt uchwały w sprawie przyjęcia Regulaminu przyznawania 

stypendiów dla uczniów szczególnie uzdolnionych klas VII i VIII szkół podstawowych oraz klas I-III 

liceów ogólnokształcących w województwie lubuskim w latach szkolnych 2020/2021 oraz 2021/2022 – 

druk nr 262/20, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę. Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 

22 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XVII/248/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 czerwca 2020 r. w sprawie 

przyjęcia Regulaminu przyznawania stypendiów dla uczniów szczególnie uzdolnionych klas VII i VIII 

szkół podstawowych oraz klas I-III liceów ogólnokształcących w województwie lubuskim w latach 

szkolnych 2020/2021 oraz 2021/2022 stanowi załącznik nr 33 do protokołu.  

 

Punkt 13. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia opinii dotyczącej odroczenia spłaty raty pożyczki wraz  

z należnymi odsetkami, wynikającej z umowy Nr 2007/DF/6 z dnia 22 listopada 2007 r. zawartej 

pomiędzy Samodzielnym Publicznym Szpitalem dla Nerwowo i Psychicznie Chorych  

w Międzyrzeczu a Województwem Lubuskim – druk nr 261/20. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Mamy autopoprawkę. 

Szanowni Państwo, do projektu uchwały została zgłoszona autopoprawka pisarska do słowa 

„Przewodniczący” – powinno być „Przewodnicząca”. Bardzo dziękuję. Na sesji obecny jest Pan Tomasz 

Wróblewski – Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia. Czy są wystąpienia klubowe?  
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O przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę Przewodniczącą Panią 

Annę Chinalską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: Komisja 

zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Pana Marka Cieślaka.  

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Wobec braku 

uwag, projekt uchwały w sprawie wyrażenia opinii dotyczącej odroczenia spłaty raty pożyczki wraz  

z należnymi odsetkami, wynikającej z umowy Nr 2007/DF/6 z dnia 22 listopada 2007 r. zawartej 

pomiędzy Samodzielnym Publicznym Szpitalem dla Nerwowo i Psychicznie Chorych w Międzyrzeczu  

a Województwem Lubuskim – druk nr 261/20, wraz z autopoprawką, poddaję pod głosowanie. Kto  

z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę. Kto jest przeciw? Kto się 

wstrzymał? 

23 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XVII/249/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 czerwca 2020 r. w sprawie 

wyrażenia opinii dotyczącej odroczenia spłaty raty pożyczki wraz z należnymi odsetkami, wynikającej  

z umowy Nr 2007/DF/6 z dnia 22 listopada 2007 r. zawartej pomiędzy Samodzielnym Publicznym 



34 

 

Szpitalem dla Nerwowo i Psychicznie Chorych w Międzyrzeczu a Województwem Lubuskim stanowi 

załącznik nr 38 do protokołu.  

 

Punkt 14. 

Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Gminie Zabór prowadzenia części zadania publicznego 

w zakresie dróg publicznych – druk nr 263/20. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Jest z nami obecny Pan 

Piotr Tykwiński – Zastępca Dyrektora Departamentu Infrastruktury i Komunikacji. Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? W takim razie proszę o przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju 

Województwa Pana Grzegorza Potęgę. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał Potęga: Opinia 

komisji jest pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo dziękuję. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Nie ma. Przechodzimy 

zatem do głosowania. Projekt uchwały w sprawie powierzenia Gminie Zabór prowadzenia części 

zadania publicznego w zakresie dróg publicznych – druk nr 263/20, poddaję pod głosowanie. Kto  

z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę. Kto jest przeciw? Kto się 

wstrzymał? 

24 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XVII/250/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 czerwca 2020 r. w sprawie 

powierzenia Gminie Zabór prowadzenia części zadania publicznego w zakresie dróg publicznych 

stanowi załącznik nr 42 do protokołu.  
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Punkt 15. 

Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Gminie Wschowa prowadzenia części zadania 

publicznego w zakresie dróg publicznych – druk nr 264/20. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Jest obecny z nami Pan 

Piotr Tykwiński – Zastępca Dyrektora Departamentu Infrastruktury i Komunikacji, ma dużą teczkę 

zieloną także jest przygotowany. Czy w tej sprawie są wystąpienia klubowe? Nie widzę.  

O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Pana 

Grzegorza Potęgę. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał Potęga: Tak, Pan 

Piotr ma dużą teczkę, bo na komisji ostatnio dużo było tych uchwał, tzw. drogowych i wszystkie 

uzyskały opinię pozytywną, tak jak i ta, którą omawiamy.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czyli opinia jest pozytywna? 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał Potęga: Tak, 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy do projektu uchwały 

ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę. Wobec barku uwag 

projekt uchwały w sprawie powierzenia Gminie Wschowa prowadzenia części zadania publicznego  

w zakresie dróg publicznych – druk nr 264/20, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 

23 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 
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Uchwała Nr XVII/251/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 czerwca 2020 r. w sprawie 

powierzenia Gminie Wschowa prowadzenia części zadania publicznego w zakresie dróg publicznych 

stanowi załącznik nr 46 do protokołu.  

 

Punkt 16. 

Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Gminie Trzebiel prowadzenia części zadania 

publicznego w zakresie dróg publicznych – druk nr 265/20. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Cały czas jest z nami Pan 

Piotr Tykwiński – Zastępca Dyrektora Departamentu Infrastruktury i Komunikacji. Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Nie widzę, zatem proszę o przedstawienie opinii Komisji Gospodarki  

i Rozwoju Województwa Pana Grzegorza Potęgę. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał Potęga: Opinia 

komisji jest pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę, zatem 

przechodzimy do głosowania. Projekt uchwały w sprawie powierzenia Gminie Trzebiel prowadzenia 

części zadania publicznego w zakresie dróg publicznych – druk nr 265/20, poddaję pod głosowanie. Kto  

z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę. Kto jest przeciw? Kto się 

wstrzymał? 

24 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XVII/252/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 czerwca 2020 r. w sprawie 

powierzenia Gminie Trzebiel prowadzenia części zadania publicznego w zakresie dróg publicznych 

stanowi załącznik nr 50 do protokołu.  
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Punkt 16a. 

Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Gminie Kożuchów prowadzenia części zadania 

publicznego w zakresie dróg publicznych – druk nr 274/20. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Cały czas jest z nami Pan 

Piotr Tykwiński – Zastępca Dyrektora Departamentu Infrastruktury i Komunikacji. Czy są wystąpienia 

klubowe?  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Ale to jest wystąpienie 

klubowe czy to jest pytanie?  

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: Występuję w sprawie technicznej.  

W ostatnim głosowaniu głosowałem „za”, normlanie na platformie głosowania wyświetliło się,  

że głosowałem, a na ekranie głównym było, że nie oddałem głosu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Panie Kazimierzu, 

zapiszemy w protokole, że Pan głosował „za” i dziękuję bardzo za czujność. Mamy taką samą sytuację 

u Pani Ani Synowiec, proszę to zapisać. Jeszcze raz pytam czy są w tej sprawię – mówię o druku  

nr 274 – są wystąpienia klubowe? Nie widzę, zatem proszę o przedstawienie opinii Komisji Gospodarki  

i Rozwoju Województwa Pana Grzegorza Potęgę. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał Potęga: Opinia 

komisji jest pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, czy ktoś 

do tego projektu uchwały ma pytania lub uwagi? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę, przechodzimy zatem 

do głosowania. Projekt uchwały w sprawie powierzenia Gminie Kożuchów prowadzenia części zadania 

publicznego w zakresie dróg publicznych – druk nr 274/20, poddaję pod głosowanie. Kto  

z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę. Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
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23 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XVII/253/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 czerwca 2020 r. w sprawie 

powierzenia Gminie Kożuchów prowadzenia części zadania publicznego w zakresie dróg publicznych 

stanowi załącznik nr 54 do protokołu.  

 

Punkt 16b. 

Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Gminie Sława prowadzenia części zadania publicznego 

w zakresie dróg publicznych – druk nr 275/20. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Cały czas jest z nami Pan 

Piotr Tykwiński – Zastępca Dyrektora Departamentu Infrastruktury i Komunikacji. Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Nie ma. W takim razie przechodzimy do opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju 

Województwa i proszę o jej przedstawienie Pana Grzegorza Potęgę. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał Potęga: Opinia 

jest pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękujemy bardzo. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie widzę, zatem przechodzimy  

do głosowania. Projekt uchwały w sprawie powierzenia Gminie Sława prowadzenia części zadania 

publicznego w zakresie dróg publicznych – druk nr 275/20, poddaję pod głosowanie. Kto  

z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 

23 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 
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Uchwała Nr XVII/254/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 czerwca 2020 r. w sprawie 

powierzenia Gminie Sława prowadzenia części zadania publicznego w zakresie dróg publicznych 

stanowi załącznik nr 58 do protokołu.  

 

Punkt 16c. 

Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Gminie Sława prowadzenia części zadania publicznego 

w zakresie dróg publicznych – druk nr 276/20. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Cały czas jest z nami Pan 

Piotr Tykwiński. Czy są w tej sprawie wystąpienia klubowe? Nie widzę, zatem proszę Pana Grzegorza 

Potęgę o przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał Potęga: Opinia 

Komisji Gospodarki jest pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie ma. Przechodzimy do głosowania. Projekt 

uchwały w sprawie powierzenia Gminie Sława prowadzenia części zadania publicznego w zakresie dróg 

publicznych – druk nr 276/20, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały? Kto jest przeciw? Kto wstrzymał się od głosu? 

23 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XVII/255/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 czerwca 2020 r. w sprawie 

powierzenia Gminie Sława prowadzenia części zadania publicznego w zakresie dróg publicznych 

stanowi załącznik nr 62 do protokołu.  
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Punkt 16d. 

Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Gminie Nowogród Bobrzański prowadzenia części 

zadania publicznego w zakresie dróg publicznych – druk nr 277/20. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Cały czas jest Pan Piotr 

Tykwiński z nami. Czy w tej sprawie są wystąpienia klubowe? Nie widzę, zatem proszę o opinię Komisji 

Gospodarki i Rozwoju Województwa Pana Grzegorza Potęgę. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 63 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał Potęga: Opinia 

komisji jest pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 64 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękujemy bardzo. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Nie widzę, 

zatem przechodzimy do głosowania. Projekt uchwały w sprawie powierzenia Gminie Nowogród 

Bobrzański prowadzenia części zadania publicznego w zakresie dróg publicznych – druk nr 277/20, 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały? Kto jest przeciw? Kto się 

wstrzymał? 

24 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 65 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XVII/256/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 czerwca 2020 r. w sprawie 

powierzenia Gminie Nowogród Bobrzański prowadzenia części zadania publicznego w zakresie dróg 

publicznych stanowi załącznik nr 66 do protokołu.  

 

Punkt 16e. 

Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Powiatowi Słubickiemu prowadzenia części zadania 

publicznego w zakresie dróg publicznych – druk nr 278/20. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pan Piotr Tykwiński cały 

czas jest z nami. Czy mamy wystąpienia klubowe w tej sprawie? Nie widzę, zatem proszę Pana 

Grzegorza Potęgę – Przewodniczącego Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa o opinię. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał Potęga: Opinia 

Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa jest pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 68 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Wobec braku uwag i pytań, projekt 

uchwały w sprawie powierzenia Powiatowi Słubickiemu prowadzenia części zadania publicznego  

w zakresie dróg publicznych – druk nr 278/20, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za 

podjęciem uchwały? Kto jest przeciw? Kto wstrzymał się od głosu? 

24 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 69 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XVII/257/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 czerwca 2020 r. w sprawie 

powierzenia Powiatowi Słubickiemu prowadzenia części zadania publicznego w zakresie dróg 

publicznych stanowi załącznik nr 70 do protokołu.  

 

Punkt 17. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego  

na 2020 rok – druk nr 266/20, wersja 3. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Jest z nami Pani Józefa 

Chalecka – Skarbnik Województwa Lubuskiego. Czy w tej sprawie są wystąpienia klubowe? Nie widzę, 

zatem proszę o opinię Komisji Budżetu i Finansów Przewodniczącego Pana Marka Cieślaka.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 71 do protokołu. 
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Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 72 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Przechodzimy zatem  

do głosowania. Projekt uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa 

Lubuskiego na 2020 rok – druk nr 266/20, wersja 3, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych 

jest za podjęciem uchwały? Kto jest przeciw? Kto wstrzymał się od głosu? 

17 radnych za, 0 przeciw, 7 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 73 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XVII/258/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 czerwca 2020 r. w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2020 rok stanowi załącznik nr 74 

do protokołu.  

 

Punkt 18. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2020-2033 – druk nr 267/20, wersja 3. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Cały czas z nami jest 

obecna Pani Józefa Chalecka – Skarbnik Województwa Lubuskiego. Czy w tej sprawie są wystąpienia 

klubowe? Nie widzę. Proszę o opinię Komisji Budżetu i Finansów Przewodniczącego Pana Marka 

Cieślaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 75 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 76 do protokołu. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Wobec braku uwag, projekt 

uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego  

na lata 2020-2033 – druk nr 267/20, wersja 3, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  

za podjęciem uchwały? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 

19 radnych za, 0 przeciw, 5 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 77 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XVII/259/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 czerwca 2020 r. w sprawie 

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2020-2033 

stanowi załącznik nr 78 do protokołu.  

 

Punkt 18a. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Gminie Zbąszynek pomocy finansowej – druk nr 279/20. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Ponownie witamy Pana 

Mirosława Glaza – Dyrektora Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy w tej sprawie są wystąpienia 

klubowe? Nie widzę, zatem proszę o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów 

Przewodniczącego Pana Marka Cieślaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 79 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 80 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Pani Aleksandra Mrozek. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Ja mam pytanie, ponieważ do porządku 

obrad został wprowadzony dzisiaj ten projekt – czego dotyczy ta pomoc i w jakiej wysokości? 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Materiały Państwo mieliście 

przesłane, ale korzystając z obecności Pana Mirosława Glaza, bardzo proszę o odpowiedź. 

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej Mirosław Glaz: Szanowni Państwo, projekt 

dotyczy budowy hali sportowej. Pan Burmistrz zwrócił się o wsparcie. To wsparcie jest w wysokości  

700 tys. zł. Całość inwestycji jest to 12 387 145 zł i uzyskała ona wsparcie w wysokości 2 426 800 zł 

z Funduszu Rozwoju Kultury Fizycznej. Był taki projekt pilotażowy, który dotyczył ponadlokalnej 

infrastruktury sportowej, więc jest to sala sportowa, pełnowymiarowa, hala sportowa, bo tutaj żebyśmy 

nie mylili, właśnie kończy się jej inwestycja, czas inwestycyjny i będzie służyła oczywiście zarówno 

społeczeństwu lokalnemu, ale również do imprez ponadlokalnych. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo proszę, Pani Radna 

Aleksandra Mrozek. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Panie Dyrektorze, szczytna idea, budowa 

sali, rozwój sportu, ale dla mnie priorytetem jest dach nad głową dla dzieci. Występowałam kilkakrotnie 

o pomoc przy budowie Domu Dziecka w Międzyrzeczu i niestety z negatywną odpowiedzią ze strony 

Zarządu Województwa. W związku z tym przykro mi bardzo, optując za rozwojem sportu i infrastruktury, 

dla mnie priorytetem jest wsparcie, które byłoby przekierowane w pierwszej kolejności na dach nad 

głową dla dzieci. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Czy ktoś jeszcze  

z Państwa ma pytania? Wobec braku pytań, projekt uchwały w sprawie udzielenia Gminie Zbąszynek 

pomocy finansowej – druk nr 279/20, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  

za podjęciem uchwały? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 

18 radnych za, 1 przeciw, 5 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 81 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XVII/260/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 czerwca 2020 r. w sprawie 

udzielenia Gminie Zbąszynek pomocy finansowej stanowi załącznik nr 82 do protokołu.  
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Punkt 18b. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Miastu Żary pomocy finansowej – druk nr 280/20. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Jest z nami cały czas Pan 

Mirosław Glaz. Czy w tej sprawie są wystąpienia klubowe? Nie widzę, zatem o przedstawienie opinii 

Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Pana Marka Cieślaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 83 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 84 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Pani Aleksandra Mrozek, bardzo proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Pani Przewodnicząca, bardzo przepraszam, 

że nie zapoznałam się z projektami tych uchwał i poproszę Pana Dyrektora o odpowiedź na to samo 

pytanie: w jakiej wysokości i jaki cel? 

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej Mirosław Glaz: Szanowni Państwo, to wsparcie 

dotyczy budowy kompleksu budynków do sportów walki, szczególnie do zapasów. Jest to dyscyplina 

olimpijska, w Żarach ma bardzo duże tradycje. W tej chwili zapaśnicy ćwiczą na hali, która praktycznie 

nie nadaje się do użytku, dach przecieka. Pani Burmistrz zwróciła się do Zarządu, do Państwa,  

do Sejmiku o wsparcie tej inwestycji. W tym roku ona się rozpocznie dopiero, dlatego też jest to kwota 

100 tys. zł. Całość inwestycji jest to 4,5 mln zł. Będzie realizowana również w roku przyszłym. W tym 

roku po prostu muszą rozpocząć, bo kończy się pozwolenie na budowę i miasto chciałoby rozpocząć  

tę inwestycję dla sztuk walki, ale tak naprawdę dla zapasów, dla tej dyscypliny olimpijskiej. Dziękuję 

bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pan Mirosław Glaz jeszcze 

bardziej jest wiarygodny w tym, bo sam jest też miłośnikiem sportów walki. Czy są jeszcze jakieś 

pytania? Pani Aleksandra Mrozek, proszę. 
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Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Panie Dyrektorze, piękna sprawa. Sport, 

zapasy, kolejna inwestycja. Zwróciła się o pomoc Pani Burmistrz z tego, co słyszę. Ja przypomnę,  

że o pomoc i dach nad głową dla dzieci – sierot zwróciła się Starosta Powiatu Międzyrzeckiego. 

Niestety tego wsparcia nie ma. Całym sercem jestem za rozwojem sportu, ale nie wiem czy Pan 

Dyrektor wie, że dzieci nasze, te które zostały osierocone, znajdują dach nad głową w Wałbrzychu, 

Przemyślu, Malborku, Gdańsku, Myśliborzu – tylko nie w lubuskim. Przykro mi bardzo, przy całej chęci 

wsparcia infrastruktury sportowej uważam, że bezpieczeństwo dzieci jest priorytetem. Będę głosować 

„przeciw”. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy mamy 

jeszcze pytania? Pani Marszałek Elżbieta Anna Polak, bardzo proszę. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Chciałam odpowiedzieć, podobnie jak  

w tym punkcie, też również w poprzednim, chciałam tylko przypomnieć Sejmikowi, Szanownym 

Radnym, że my w tej chwili realizujemy budżet. Budżet został uchwalony pod koniec grudnia  

i to są środki, które są zapisane w budżecie. One zostały zapisane w rezerwie, o czym mówiłam  

i co podkreślałam, na wniosek Radnych. Miały być to większe środki – 1 mln zł na pomoc dla 

samorządu żarskiego, również 1 mln zł dla Zbąszynka i dla Gorzowa na obiekty sportowe. To był taki 

nasz kompromis. Wspólnie ustaliliśmy, że w tym roku w zakresie budowy bazy sportowej, wsparcia 

samorządu w tym obszarze, taką pomoc udzielimy. Ponieważ zderzyliśmy się z pandemią, utraciliśmy 

dochody więc uzyskaliśmy taki kompromis podczas posiedzeń Klubów Radnych, że będziemy tą pomoc 

kontynuować, zgodnie z zapisem w budżecie na ten rok, ale w mniejszym zakresie, bo nie stać nas  

po prostu na to, żeby w pełni zrealizować to, co zapisaliśmy w budżecie. Natomiast dodatkowe wnioski, 

które od Państwa wpływają, będą rozpatrzone w zależności od tego jak uda nam się zrealizować 

dochody samorządu. W tej chwili realizujemy to, co już wcześniej uchwaliliśmy w budżecie 

województwa i to w mniejszym zakresie niż planowaliśmy. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Szanowni 

Państwo, ponieważ nie widzę pytań, przechodzimy do głosowania. Projekt uchwały w sprawie 

udzielenia Miastu Żary pomocy finansowej – druk nr 280/20, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 

22 radnych za, 1 przeciw, 2 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 
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Wynik głosowania stanowi załącznik nr 85 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XVII/261/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 czerwca 2020 r. w sprawie 

udzielenia Miastu Żary pomocy finansowej stanowi załącznik nr 86 do protokołu.  

 

Punkt 18c. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Miastu Gorzów Wielkopolski pomocy finansowej – druk 

nr 281/20. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Cały czas z nami jest Pan 

Mirosław Glaz. Czy w tej sprawie są wystąpienia klubowe? Nie widzę, zatem proszę o przedstawienie 

opinii Komisji Budżetu i Finansów Przewodniczącego Marka Cieślaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 87 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 88 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy  

do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Pani Aleksandra Mrozek, bardzo 

proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Do Pana Dyrektora mam pytanie to samo. 

Chciałabym zapytać o kwotę, cel, termin realizacji tej inwestycji. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo proszę Panie 

Dyrektorze. 

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej Mirosław Glaz: Szanowni Państwo, pomoc jest 

oczywiście w wysokości 700 tys. zł tak, jak jest tutaj w uchwale zapisane. Jest to na modernizację 

obiektu sportowego – budowę stadionu lekkoatletycznego. W naszym województwie w tej chwili nie 

mamy stadionu, który spełniałby normy do rozgrywania zawodów najwyższej rangi. Miasto Gorzów 
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pozyskało środki z programu inwestycji o szczególnym znaczeniu dla sportu. Jest to wysokość 5,5 mln 

zł. Całość inwestycji to jest 13 853 904 zł, więc po tej inwestycji będziemy mieli możliwość rozgrywania 

zawodów rangi Mistrzostw Polski, Mistrzostw Europy, ale również – bo tutaj miałem pytania na komisji – 

odbywać się tam będą normalne treningi, będzie korzystała młodzież, sportowcy z całego województwa, 

być może nawet z całej Polski. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pani 

Aleksandra Mrozek, bardzo proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Ja podobnie, w podobnym stylu. Cały sercem 

jestem za rozwojem infrastruktury sportowej, ale nie rozumiem, że nie możemy wygospodarować 

wsparcia przynajmniej na zakup jednego mieszkania o powierzchni 100 m, żeby te dzieci, które 

będziemy musieli z końcem roku oddać do innych miejscowości, żeby pomóc starostwu. Ja przypomnę: 

Starosta Międzyrzecki czyni starania. Jest to nowy starosta od 2018 roku. Były składane wszędzie 

wnioski, więc jeżeli już na tyle modyfikujemy tę rezerwę, że ograniczamy te deklarowane wcześniej 

wydatki, to czemu nie możemy przeznaczyć kilkuset tysięcy zł na rozstrzygnięcie problemu? Bo termin 

też wiąże, Panie Dyrektorze, ten termin to też jest do końca tego roku. A zatem budujemy  

i dofinansowujemy trzy obiekty sportowe, a na jedno mieszkanie dla tych dzieci, gdzie rozładowałoby 

się problem, nie trzeba byłoby tej dziesiątki, że tak powiem poza margines województwa wyrzucać, nie 

mamy? No nie ma na to zgody. Muszą być proporcje. Nie może być tak, że jedni lobbują, drudzy nie 

mogę niczego, proszę Państwa, i do niczego nie mogą przekonać. Nie ma żadnej racjonalnej 

odpowiedzi w tym, że nie można znaleźć. Skoro modyfikujemy budżet Pani Marszałek, skoro nie 

wydaliśmy sporo pieniędzy z tytułu promocji województwa, to przy dobrej woli naprawdę te kilkaset tys. 

zł można znaleźć na ten cel. Ja cały czas apeluję i proszę. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pan Marek 

Cieślak się zgłasza, bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Cieślak: Tak, chciałem się odnieść do przedmówczyni. 

Proszę Pani, sprawy opieki nad dziećmi powiaty rozwiązywały 10-15 lat temu. Wcześniej 

uczestniczyłem w tym procesie i proszę mi wierzyć, że w większości powiatów takiego problemu nie ma. 

Jeśli ktoś o to nie zadbał, to rzeczywiście może, czy raczej musi posługiwać się innymi miejscami  

w innych powiatach, niekoniecznie w powiatach innych województw. Także to nie jest kwota, która 
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przekracza kilkaset tysięcy. To jest kwota, która przekracza możliwości powiatu i proszę mi wierzyć,  

że to jest naprawdę sprawa wyłącznie powiatowa. Natomiast jeśli chodzi o inwestycje, które tutaj 

wsparliśmy, mają bardzo ścisłe powiązanie z regionem, z zadaniami Sejmiku. I sądzę, że to jest w jakiś 

sposób atut, czy też uzasadnienie dla podjętych przed chwilą uchwał. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Ja mam 

niestety zły komunikat dla Pani Aleksandry Mrozek, bo to by był trzeci głos i niestety nie mogę Pani 

udzielić głosu. Zresztą Pani deklaracja, co do głosowania, jest nam już znana. Szanowni Państwo, nie 

mamy już pytań, przechodzimy do głosowania. Projekt uchwały w sprawie udzielenia Miastu Gorzów 

Wielkopolski pomocy finansowej – druk nr 281/20, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych 

jest za podjęciem uchwały? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?  

22 radnych za, 1 przeciw, 1wstrzymał się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 89 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XVII/262/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 czerwca 2020 r. w sprawie 

udzielenia Miastu Gorzów Wielkopolski pomocy finansowej stanowi załącznik nr 90 do protokołu.  

 

Punkt 19.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Mirosławie Danucie Kędziorze „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 249/20. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Pan Marek Surmacz się zgłasza. Bardzo proszę. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 91 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Tomasz Surmacz: Ale nie klubowe, tylko osobiście.  

Nie mam wątpliwości jeżeli chodzi o wyróżnienie dla Pani Mirosławy Kędziory, jeśli chodzi  

o jej zaangażowanie wczesne sprzed lat 90-tych. Jednak druga część uzasadnienia zaczyna się  

w 2015 roku, jest bardzo ściśle powiązana z zaangażowaniem politycznym, jednostronnym,  

o wydźwięku powiedziałbym nawet chwilami awanturniczym. Ja rozumiem, że można się zaangażować 

politycznie i trzeba się angażować politycznie, bo to jest przejaw aktywności obywatelskiej, ale jestem 
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absolutnie i zdecydowanie przeciwko temu, aby osoby o tak jednoznacznym zaangażowaniu i jednak 

kontrowersyjnym mocno, wyróżniać tak na tle innych osób zaangażowanych w niebudzące wątpliwości 

sprawy społeczne i dorobek naszego województwa. Dlatego chciałem to powiedzieć, żeby było jasne, 

że będę głosował przeciwko temu wyróżnieniu.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Zgłasza 

się Pan Mirosław Marcinkiewicz, bardzo proszę. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Szanowni 

Państwo, akurat głos mam zupełnie przeciwny. Osoba, o której mówimy, jest bardzo godną osobą, 

zaangażowaną nieepizodycznie, ot tak sobie, tylko to są całe lata działalności. I obecnie, kiedy jest  

w sile wieku, swój cały czas poświęca również działalności bardzo społecznej, społecznie oczekiwanej, 

przejawiając bardzo dużą aktywność. Spośród bardzo wielu osób, które przecież honorujemy  

tą odznaką, uważam, że jest osobą bardzo, ale to bardzo godną, znaną w Gorzowie ze swojej 

aktywności i gorąco polecam wszystkim i rekomenduję, by głosować „za”.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy ktoś  

z Państwa Radnych ma jeszcze pytania? Nie widzę, zatem przechodzimy  do głosowania. Projekt 

uchwały w sprawie nadania Mirosławie Danucie Kędziorze „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 249/20, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  

za podjęciem uchwały? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?  

18 radnych za, 3 przeciw, 4 wstrzymało się od głosowania.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 92 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XVII/263/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 czerwca 2020 r. w sprawie nadania 

Mirosławie Danucie Kędziorze „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 93 do protokołu.  

 

Punkt 20.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Hannie Paluszkiewicz „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 250/20. 
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Projekt uchwały stanowi załącznik nr 94 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy są w tej sprawie 

wystąpienia klubowe? Nie widzę. Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub 

pytania? W takim razie przechodzimy do głosowania. Projekt uchwały w sprawie nadania Hannie 

Paluszkiewicz „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 250/20, poddaję 

pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały? Kto jest przeciw? Kto się 

wstrzymał?  

22 radnych za, 0 przeciw, 2 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 95 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XVII/264/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 czerwca 2020 r. w sprawie nadania 

Hannie Paluszkiewicz „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik 

nr 96 do protokołu.  

 

Punkt 21.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Łucjanowi Tadeuszowi Bryniarskiemu „Odznaki Honorowej 

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 251/20. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 97 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie 

widzę, zatem przechodzimy do głosowania. Projekt uchwały w sprawie nadania Łucjanowi Tadeuszowi 

Bryniarskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 251/20, poddaję 

pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?  

22 radnych za, 0 przeciw, 2 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 98 do protokołu. 
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Uchwała Nr XVII/265/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 czerwca 2020 r. w sprawie nadania 

Łucjanowi Tadeuszowi Bryniarskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 99 do protokołu.  

 

Punkt 22.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Włodzimierzowi Wojciechowi Idziorowi „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 252/20. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 100 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Nie ma. Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub 

pytania? Wobec braku uwag i pytań, projekt uchwały w sprawie nadania Włodzimierzowi Wojciechowi 

Idziorowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 252/20, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?  

23 radnych za, 0 przeciw, 2 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 101 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XVII/266/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 czerwca 2020 r. w sprawie nadania 

Włodzimierzowi Wojciechowi Idziorowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 102 do protokołu.  

 

Punkt 23.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Amelii Maszońskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 253/20. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 103 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Nie ma. Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub 

pytania? Nie ma. Wobec braku uwag i pytań, projekt uchwały w sprawie nadania Amelii Maszońskiej 
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„Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 253/20, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?  

23 radnych za, 0 przeciw, 2 wstrzymało się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 104 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XVII/267/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 czerwca 2020 r. w sprawie nadania 

Amelii Maszońskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik  

nr 105 do protokołu.  

 

Punkt 24.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Dariuszowi Jerzemu Molskiemu „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 254/20. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 106 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Nie ma. Czy ktoś z Państwa Radnych ma pytania do tego projektu uchwały? 

Wobec braku uwag i pytań, projekt uchwały w sprawie nadania Dariuszowi Jerzemu Molskiemu 

„Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 254/20, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?  

23 radnych za, 0 przeciw, 2 wstrzymało się od głosowania.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 107 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XVII/268/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 czerwca 2020 r. w sprawie nadania 

Dariuszowi Jerzemu Molskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 108 do protokołu.  

 

Punkt 25.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Elżbiecie Skorupskiej-Raczyńskiej „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 268/20. 
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Projekt uchwały stanowi załącznik nr 109 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Nie widzę. Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub 

pytania? Nie widzę. Wobec braku uwag i pytań, projekt uchwały w sprawie nadania Elżbiecie 

Skorupskiej-Raczyńskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk  

nr 268/20, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały? Kto jest 

przeciw? Kto się wstrzymał?  

23 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 110 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XVII/269/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 czerwca 2020 r. w sprawie nadania 

Elżbiecie Skorupskiej-Raczyńskiej „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 111 do protokołu.  

 

Punkt 26.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Pawłowi Tymszanowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 269/20. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 112 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w sprawie tej uchwały 

są wystąpienia klubowe? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania?  

Nie widzę. Wobec braku uwag i pytań, projekt uchwały w sprawie nadania Pawłowi Tymszanowi 

„Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 269/20, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?  

22 radnych za, 0 przeciw, 2 wstrzymało się od głosowania.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 113 do protokołu. 
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Uchwała Nr XVII/270/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 czerwca 2020 r. w sprawie nadania 

Pawłowi Tymszanowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik 

nr 114 do protokołu.  

 

Punkt 27.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Józefowi Nieśpiałowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 270/20. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 115 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie 

widzę. Przechodzimy do głosowania. Projekt uchwały w sprawie nadania Józefowi Nieśpiałowi „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 270/20, poddaję pod głosowanie. Kto  

z Państwa Radnych jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?  

23 radnych za, 0 przeciw, 1 wstrzymał się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 116 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XVII/271/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 czerwca 2020 r. w sprawie nadania 

Józefowi Nieśpiałowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik 

nr 117 do protokołu. 

 

Punkt 28.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Romanowi Janowi Czarneckiemu „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 271/20. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 118 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy są wystąpienia 

klubowe? Nie widzę. Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Wobec 

braku uwag, projekt uchwały w sprawie nadania Romanowi Janowi Czarneckiemu „Odznaki Honorowej 
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za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 271/20, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?  

22 radnych za, 0 przeciw, 1 wstrzymał się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 119 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XVII/272/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 czerwca 2020 r. w sprawie nadania 

Romanowi Janowi Czarneckiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 120 do protokołu. 

 

Punkt 29.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Stanisławie Wiktorii Niemira „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 272/20. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 121 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Nie ma. Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub 

pytania? Wobec braku uwag i pytań, projekt uchwały w sprawie nadania Stanisławie Wiktorii Niemira 

„Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 272/20, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?  

23 radnych za, 0 przeciw, 1 wstrzymał się od głosowania. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 122 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XVII/273/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 czerwca 2020 r. w sprawie nadania 

Stanisławie Wiktorii Niemira „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 123 do protokołu. 

 

Punkt 30.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Jackowi Andrzejowi Smykałowi „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 273/20. 
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Projekt uchwały stanowi załącznik nr 124 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? 

Wobec braku uwag i pytań, projekt uchwały w sprawie nadania Jackowi Andrzejowi Smykałowi 

„Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 273/20, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?  

24 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 125 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XVII/274/20 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 8 czerwca 2020 r. w sprawie nadania 

Jackowi Andrzejowi Smykałowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 126 do protokołu. 

 

Punkt 31. 

Przyjęcie protokołu z XVI sesji Sejmiku. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, 

przypominam, że protokół z XVI sesji Sejmiku jest dostępny do wglądu na serwerze. Od czasu 

udostępnienia Państwu do wiadomości protokołu, nie zostały zgłoszone przez Państwa żadne uwagi. 

Przyjęcie protokołu z XVI sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego, poddaję pod głosowanie. Kto  

z Państwa Radnych jest za przyjęciem protokołu, proszę nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw? Kto 

wstrzymał się od głosu?  

23 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosowania. 

Stwierdzam, że protokół z XVI sesji Sejmiku został przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 127 do protokołu. 

 

Punkt 32. 

Sprawy różne. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, pismem 

z dnia 20 maja Pani Józefa Chalecka – Skarbnik Województwa Lubuskiego, zwróciła się do Marszałka 
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Województwa z prośbą o rozwiązanie umowy w związku z przejściem na emeryturę. Powołanie  

i odwołanie Skarbnika Województwa, głównego księgowego budżetu województwa, należy do wyłącznej 

właściwości Sejmiku Województwa – na wniosek Marszałka Województwa, bezwzględną większością 

głosów, w obecności co najmniej połowy ustawowego składu Sejmiku, w głosowaniu tajnym. Dlatego 

też zachodzi potrzeba, aby kolejna sesja Sejmiku odbyła się w normalnym trybie, mam nadzieję,  

że każda już. W związku z tym, Szanowni Państwo, kolejna sesja Sejmiku odbędzie się 1 lipca 2020 r.  

o godz. 12:00 w Sali Kolumnowej Sejmiku Województwa Lubuskiego. Od dnia 24 czerwca do 29 

czerwca będą odbywały się posiedzenia komisji, dotyczące procedowania nad wykonaniem 

ubiegłorocznego budżetu. Proszę Państwa o uczestnictwo w tych posiedzeniach. Czy ktoś z Państwa 

Radnych chciałby zabrać głos? Pani Aleksandra Mrozek, bardzo proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Pani Przewodnicząca, nie chciałabym, żeby 

poszedł w obieg taki przekaz, który wyraził tutaj Pan Radny Cieślak, jakoby władze powiatu 

międzyrzeckiego nie czyniły nic przez 10 lat. Otóż wynika ta wypowiedź Pana Radnego z pełnej 

niewiedzy i braku zainteresowania. Władze powiatu zmieniły się tak, jak mówiłam w swoich 

wystąpieniach, od października 2018 roku i czyniły wszystko – pisały pisma do Ministra, Wojewody, 

wielokrotnie do Marszałka. Robią, co mogą. W związku z tym trudno karać taką wypowiedzią obecnych 

włodarzy, skoro sprawa ma jakby temat zaszły. Druga rzecz, którą chcę podkreślić, to starania 

rzeczywiście czynią ogromne. Dlatego wsparcie województwa w tym zakresie wydaje się niezbędne. 

Natomiast wypowiedź Pana Radnego jest tak krzywdząca, że ja, jako radna województwa uważam,  

że nie tylko w interesie własnego okręgu trzeba zabiegać o inwestycje i rozwiązywanie problemów, ale  

w interesie całego województwa. W związku z tym, wypowiedzią Radnego jestem bardzo 

zdegustowana. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Mamy 

zgłoszenie. Bardzo proszę, Pan Marek Cieślak. 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Cieślak: Tak, dziękuję. Koleżanka nie wyrwie mi mikrofonu 

tym razem więc mogę spokojnie odpowiedzieć. Nie było moją intencją zdeprecjonowanie starań powiatu 

międzyrzeckiego, natomiast proszę mi nie zarzucać niewiedzy w sprawach powiatowych. 12 lat byłem 

starostą, a 8 lat przewodniczyłem Konwentowi Starostów Lubuskich. Doskonale wiem,  

co się w powiatach działo. Proszę zobaczyć na powiaty, które ten problem rozwiązały, czyli powiat 

świebodziński, powiat wschowski, powiat żarski także. Myślę, że pozostałych nie wymieniam,  
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bo po prostu nie czas na to. Powtarzam: nie jest to wielki problem dla powiatu. I jeśli nikt do tej pory 

powiatowi nie pomógł, to ja myślę, że odpowiedź jest zawarta w tym stwierdzeniu. Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Szanowni 

Państwo, nie mamy zgłoszeń. 

 

Punkt 33. 

Zamknięcie obrad XVII sesji Sejmiku. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Zamykam obrady XVII 

zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2018-2023. Dziękuję Radnym, Dyrektorom 

Biura Wojewody Lubuskiego i zaproszonym gościom za udział w jej obradach. Dziękuję bardzo,  

do zobaczenia. 

 

 

Protokół sporządzili:  

Małgorzata Pieczyńska 

Ewa Węgierkiewicz-Bieniarz 

 

                                                  Obrady prowadziła: 

 

 

                                                                                                Przewodnicząca Sejmiku 

 

                                                                                                        Wioleta Haręźlak 

 


